
رئیس پلیس امنیت اقتصادی تهران بزرگ از کشف 
بیش از ۵۰۰۰ قلم لوازم آرایشی قاچاق به ارزش ۲۵ 

میلیارد ریال از انباری در در جنوب تهران خبر داد.
به گزارش ایسنا، سرهنگ مهدی افشاری در تشریح 
جزئیات این خبر گفــت: مامــوران پلیس امنیت 
اقتصادی تهران بزرگ درپی کسب خبری مبنی از  
اینکه یک قاچاقچی کالا در محدوده جنوب تهران 
مقادیری لوازم آرایشی و بهداشتی را در یک انبار کالا 
دپو کرده است، رسیدگی به موضوع را در دستورکار 

خود قرار دادند. 

وی با بیان اینکه پــس از اطمینان از صحت گزارش 
دریافتــی، مجوزهای قضایی بــرای انجام عملیات 
دریافت شد، گفت: در ادامه تیم های عملیاتی پلیس 
امنیت اقتصادی تهران بزرگ برای بررسی موضوع به 
نشانی اعلامی در محدوده باقر شهر تهران اعزام شده 
و به انجام تحقیقات پلیسی در این زمینه پرداختند که 
در نتیجه این اقدامات مشخص شد، محل مذکور یک 
باب انبار کالای بازرگانی است، اما کالاهای موجود در 
آن که شامل لوازم آرایشی و بهداشتی است در سامانه 
های وزارت بهداشت ثبت نشــده و فاقد مجوزهای 

قانونی و گمرکی است. افشاری با بیان اینکه در این 
عملیات پلیسی پنج هزار و ۴۸۹ عدد لوازم آرایشی 
و بهداشتی کشف و تحویل نماینده وزارت بهداشت 
و درمان شد، گفت: کارشناسان ارزش اموال قاچاق 
کشف شده را بیش از ۲۵ میلیارد ریال برآود و  اعلام 
کردند. به گفته رئیس پلیس امنیت اقتصادی تهران 
بزرگ  در این خصوص پرونده ای تشکیل شده و به 
همراه متهم برای ادامه روند رســیدگی به جرم به 
دادسرا ارجاع شد. تحقیقات تکمیلی در این خصوص 

نیز در حال انجام است.

مدیرعامل شرکت متروی تهران بر لزوم افرایش 
سهم مترو در حمل و نقل عمومی با افتتاح خطوط 
جدید تاکید کرد. مســعود درســتی در حاشیه 
بازدید اعضای شورای عالی استان ها از روند توسعه 
خط ۶ مترو با بیان اینکه مترو تهران قریب ۳۰۰ 
کیلومتر با ۱۵۰ ایستگاه است گفت: امروز تعداد 
مسافران یک میلیون و ۸۰۰ هزار نفر است که با 
تکمیل خطوط فعلی این ظرفیت  به بیش از دو و 

نیم میلیون سفر در روز خواهد رسید.
وی با بیان اینکه قریب به ۲ هــزار حرکت قطار 
به صورت روزانه در متروی تهران ثبت شــده که 
حدود ۵۶ هزار کیلومتر پیمایش است، گفت: این 
عدد  معادل پیمایش ۶ بار مرزهای آبی و خاکی 

ایران است.
مدیرعامل شرکت متروی تهران ادامه داد: ما در 
مترو تهران دارای هفت خط هســتیم که تقریبا 
همه ایســتگاه های آن به غیر از تعــدادی اندک 
تکمیل شده است. البته توسعه خطوط در خط ۲ 

و ۴ مترو را نیز داریم اما تمام برنامه ریزی مدیریت 
شهری این اســت که فارغ از خطوط توسعه ای 
بتوانیم ایســتگاه های باقی مانده را تا پایان سال  
افتتاح کنیم و بعد از آن توسعه چهار خط جدید را 

در دستورکار قرار دهیم.
درستی با تاکید بر اینکه از سال آینده مدل برنامه 
ریزی مترو متفاوت خواهد بود تاکید کرد: اراده 
مدیریت شهری این اســت که در یک بازه زمانی 
پنج ساله ایستگاه های خطوط جدید را نیز وارد 
مدار کنیــم. وی با بیان اینکه امروز ســهم مترو 
در ســفرهای درون شــهری حدود ۱۰ درصد 
اســت که باید این عدد افزایش یابد گفت: طبق 
مطالعات با وارد شــدن خطــوط جدید طبیعتا 
نقش خطوط جدیــد پررنگ تر می شــود و باید 
 ســهم مترو از حمل و نقل عمومی درون شهری

 افزایش پیدا کند.
مدیرعامل شــرکت متروی تهران ادامه داد: من 
معتقدم توسعه مترو توجه و نگاه ویژه شهرداری 

تهران را می طلبــد. به گونه ای که هــرگاه نگاه 
شهرداری تهران به مترو اولویت دار بود و تامین 
منابع آن در دستورکار قرار داشت، منابع مالی به 
خوبی تامین شد و  همواره شیب توسعه ای مترو 
خوب بوده اســت. باید عنوان کنم مترو تهران به  
۱۴ هزار میلیاردتومان تا پایان سال نیازمند است 

که تامین آن مقدماتی را لازم دارد.
در ادامه ســیدمحمد آقامیــری، رئیس کمیته 
عمران شورای شهر تهران نیز با بیان اینکه امروز 
اعضای کمیسیون عمران شــورایعالی استان ها 
برای بازدید از خطوط مترو آمده اند گفت: تلاش 
خوبی برای گسترش مترو در این دوره از مدیریت 
شهری دیده شــده و کار ارزنده ای انجام گرفته 
است. مدیران دوره قبل هم این روند را تحسین 
کرده اند. البته که آنان هم پای کار مترو بودند و 
از زحمات مدیران فعلی قدردانی کردند. اعضای 
کمیسیون عمران شورای اســتان ها به بازدید از 

خط ۶ می پردازند.

فرمانده کل انتظامی کشــور با بیان اینکه در ســال 
گذشته ایســتایی زائرین در مرزها به ۵ ثانیه رسید، 
گفت: امسال تلاش شده تا این ایســتایی در مرزها 
به ۴ ثانیه برســد. به گزارش ایسنا، سردار احمد رضا 
رادان در رزمایش اربعین فراجا که در دانشــگاه علوم 

انتظامی امین برگزار شــد، با بیان اینکه پلیس آماده 
ارائه خدمات به زائرین در مرزهای چند گانه اســت، 
اظهارکرد: آماده می شویم تا خدمتی عاشقانه و محبانه 
توأم با لطف آقا ابا عبدالله الحسین )ع( که توشه یک 
ساله خدمت خود داشته باشیم را انجام دهیم و از این 

بابت برای شما آرزوی توفیق دارم و امیدوارم ما و شما 
بتوانیم توشه یک ساله خدمت خود را برداریم. باید باور 
قلبی ما باشد که به واسطه این انتخاب اباعبدالله قدم 
 به قدم را در راه خدمت به زائران برداریم و این فرصت 

را غنیمت بدانیم.

رئیس سازمان نظام پرستاری کشور از فعالیت یک هزار و 
۶۰۰ مرکز مراقبت پرستاری در منزل خبر داد و گفت: در 
برنامه هفتم توسعه پوشش بیمه ای مراقبت های پرستاری 
در منزل دیده شده و باید به عنوان یک برنامه جامع در 
نظام شبکه سلامت، یکی از زنجیره های نظام ارجاع نیز 
باشد. احمد نجاتیان افزود: باید به جای ساخت بیمارستان 
های متعدد در کشــور، با توجه به افزایش بیماری ها و 
سالمندی، مراکز مراقبت پرستاری در منزل گسترش 
یابد و به عنوان یکی از ارکان اصلی شــبکه بهداشت و 

درمان تلقی شود.
وی با تاکید بر افزایش کیفیت آموزش پرستاری گفت: 
بر اساس دلایل مختلف دانشکده های مختلف افتتاح 
می شود که پرستاران نمی توانند خوب آموزش ببینند 
باید آمایش سرزمینی در نظر گرفته شود. وی ادامه داد: 
همچنین بهیاری علی رغم تاثیراتی که در نظام سلامت 
داشت امروزه پاسخ کمبود پرستار و نیاز جامعه نیست، و 

بهیاران نمی توانند مسایل بیماران وسالمندان که نیاز به 
مراقبت های تخصصی را دارند انجام دهند.

نجاتیان تصریح کرد: آموزش بهیاری در مناطق محروم 
می تواند به افزایش بار بیماریها منجر شود، پیشنهاد می 
شود مدارس بهیاری دیگر افزایش نیابد و همکاران بهیار 

در سیستم بهداشت و درمان ارتقا یابند.
به گفته وی، برنامه هفتم توســعه فرصت های زیادی 
برای پرستاران ایجاد می کند، باید خدمات پرستاری را 
در جامعه گسترش دهیم باید به فکر روشهای جایگزین 
مراقبت در منزل باشیم که می تواند کمک کننده نظام 
سلامت باشد. نجاتیان افزود: ضرورت دارد تعرفه مراکز 
مراقبت پرستاری در منزل بازنگری شود و باید پوشش 
بیمه ای در این زمینه صــورت گیرد، می توانیم برخی 

خدمات از جمله ای سی یو  را در منزل نیز ارایه دهیم.
وی اظهار داشت:سازمان نظام پرستاری آمادگی استفاده 
از ظرفیت های قانون برنامه هفتم توســعه مراقبت در 

منزل را دارد و ضروریست نگاه پزشک محور به مراقبت 
های پرستاری در منزل نباشد، مسوولیت این مراقبت در 
منزل که به عهده پرستاران بوده و کمترین شکایت در 
این زمینه را داریم در حالیکه این مسوولیت به غلط به 

پزشکان تفویض می شود.
نجاتیان اظهار داشت: خوشــبختانه کمیته پرستاری 
در ذیل کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس شورای 
اسلامی تشکیل شــده و امیدواریم در جهت کمک به 
مشکلات پرستاران اقدامات موثری برداشته شود. وی 
با تاکید بر اینکه استخدام های جدید برای رفع کمبود 
نیروی پرســتاری کاری نکرده است، گفت: درخواست 
مهاجرت پرستاران دو برابر افزایش یافته و این موضوع، 
زنگ خطری برای نظام ســلامت کشور است. نجاتیان 
ادامه داد: میزان تأخیر در پرداخت معوقات پرســتاری 
در کشور، ۸ ماه است که باید مرتفع شود و امیدواریم در 

دولت چهاردهم به سلامت نگاه ویژه ای شود.

کشف ۲۵ میلیارد لوازم آرایشی و بهداشتی قاچاق در تهران

تغییر رویکرد در متروی تهران از سال آینده کاهش زمان توقف زائران اربعین در مرزها از ۵ به ۴ ثانیه

بهیاران کمبود پرستار را جبران نمی کنند
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سرمقاله
افزایش حضور مردم 

در اقتصاد

بخش تعاون به عنوان نماد 
و الگــوی اقتصــاد مردمی 
است. هر دولتی می بایست 
به تعاونی ها و ظرفیت های 
آن باور فرهنگی داشته باشــد. اگرچه در ساختار 
اقتصادی کشــور از تعاونی ها به عنــوان یکی از 
بخش ها یاد شده و حتی در اصل ۴۴ قانون اساسی 
نیز به آن اشاره شــده اما در زمینه تحقق جایگاه 
واقعی این بخش در اقتصاد با یک مشــکل بزرگ 
مواجهیم. نخستین مشکل، دولتی بودن اقتصاد 
کشور اســت. با توجه به توزیع عادلانه سرمایه و 
امکانات کشــور بین همه افراد جامعه که یکی از 

مهم ترین اهداف دولت...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی
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رئیس مرکز ملی فضای مجازی:

سیاست کلّی نظام، توسعه 
اقتصاد دیجیتال است

35 هزار میلیارد تومان تسهیلات اشتغال پرداخت شد

تداوم  نرخ  بیکاری تک رقمی
صفحه3

صفحه۲

تقویت توان تسهیلات دهی بانک ها
 بانک  مرکزی خبر داد:

رئیس مرکز ملی فضای مجازی گفت: سیاســت 
کلی نظام، توسعه اقتصاد دیجیتال و فعالیت هرچه 
بیشتر بخش خصوصی در این حوزه است و در این 
زمینه، وظیفه بخش خصوصی بیش از بخش دولتی 
است. به گزارش مهر، ســید محمد امین آقامیری 
رئیس مرکز ملی فضای مجازی در مراسم سومین 
رویداد گرامیداشــت روز فنــاوری اطلاعات اظهار 
کرد: چیزی که سال قبل مطرح شد این بود که ما 
اگر چارچوب های تنظیم گری خود را ارتقا ندهیم 
نمی توانیم فرایند را با سرعت خوبی طی کنیم. وی 
افزود: اگر بخواهم به یک زبان دیگری بحث تحول 
دیجیتال و توســعه اقتصاد دیجیتال را بحث کنیم 
باید گفت سیاست کلی جمهوری اسلامی موضوع 
توسعه اقتصاد دیجیتال و فعالت هرچه بیشتر بخش 
خصوصی در این حوزه است. برخلاف توسعه هایی 
که بخش ها و نهادهای دولتــی نقش پر رنگ تری 
داشتند در این حوزه حتماً فشار و زحمت عمده بر 
بخش خصوصی و همین جمعی است که در جلسه و 
جمع های دیگر است. مسئله این است که یک اتفاق 
اساسی در حوزه زیســت ما در حال رخ دادن است. 
آقامیری تشــریح کرد: به این معنا که ما در جامعه 
زندگی می کردیم، مدرسه می رفتیم و کسب و کار 
و فعالیت اقتصادی خود را داشتیم اما امروز بخش 
خوبی از آنها یک دوگانی در فضــای مجازی دارد. 
ما شــاید تا چند ســال آینده یک بخشی از فضای 
سنتی مان از بین برود و کلاً به فضای مجازی منتقل 
شود. بخش های مختلفی این پتانسیل را دارند که 
مشاغلشان کاملاً تغییر پیدا کند. ما اگر در این حوزه 
چه در بخش خدمات و محتوا تغییری در برنامه های 
کشور نتوانیم ایجاد کنیم نمی توانیم همزمان با این 
تغییر خودمان را به سطحی که باید باشد، برسانیم. 
وی در ادامــه صحبت هایش گفــت: امروزه بخش 

اعظمی از محتوای فرهنگی...
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 ۱۴۰۳/۰۵/۲۲

ب-آخرین مهلت ارائه و بارگذاری اسناد ارزیابی 
کیفــی توســط مناقصــه گــران: مورخ 

 ۱۴۰۳/۰۶/۰۶
شرکت پالایش نفت آبادان

شناسه آگهی ۱7۵۹۲۹7

نوبت دوم

آگهي ارزیابي کیفي مناقصه عمومي/یک مرحله اينوبت دوم
مناقصه گزار : شرکت ملي پخش فرآورده هاي نفتي ایران - منطقه گیلان 

موضوع مناقصه : فراخوان ارزیابي کیفي مناقصه واگذاري حجمي/ زماني تاسیسات و عملیات انبارنفت و مرکز سوختگیري هواپیمائي رشت 
مهلت و محل دریافت و تحویل پاکات و اسناد مناقصــه: متقاضیـان مي بایست از انتشـارآگهي نوبت دوم تا تاریخ ۱۴۰۳/۰۵/۳۰  با مراجعه به سایت setadiran.ir  اسناد را دریافت و  سپس فرمهاي 

تکمیل شده و سایر مدارک مورد نیاز را تــا تاریخ ۱۴۰۳/۰۶/۱۳ در سامانه مذکور بارگذاري نمایند . 
مبلغ برآورد پایه  : ۵۳۲/۲۵۹/۱۲۴/۰۴۶ ریال

شرایط متقاضي و مدارک مورد نیاز )کلیه شرکتهاي توانمند( :
۱- ارائه گواهي صلاحیت رتبه بندي شرکت هاي خدماتي از اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعي 

۲- ارائه گواهي صلاحیت ایمني از اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعي 
۳-  ارائه گواهي رتبه بندي طرح طبقه بندي مشاغل کارگري موردتایید وزارت تعاون،کارورفاه اجتماعي درحرفه مورد نظر )موضوع پیمان(

)HSE(به تشخیص کمیته فني بازرگاني براساس معیارهاي ارزیابي توانمندي بهداشتي ، ایمني و زیست محیطي )۴-احراز امتیاز قابل قبول )حداقل ۶۰ امتیاز
۵-احراز امتیاز قابل قبول )حداقل ۶۰ امتیاز( براساس معیارهاي ارزیابي کیفي مندرج در اسناد ارزیابي )معیارهاي ارزیابي در اسناد فراخوان تحویل مي گردد( . 

* نکته مهم : احـراز امتیاز قابل قبول )حداقل ۶۰ امتیاز( براساس معیارهاي ارزیابي توانمندي بهداشتي ، ایمني و زیست محیطي مناقصـه گران بعنوان پیش شرط ارزیابي کیفي مي باشد . 
۶- ارائه صورت هاي مالي حسابرسي شده با تائید حسابرس مستقل براي سال هاي مالي منتهي به ۱۴۰۲/۱۲/۲۹ و ۱۴۰۱/۱۲/۲۹

تبصره : صورت مالي حسابرسي شده براي سال مالي منتهي به ۱۴۰۱/۱۲/۲۹ الزامي و براي سال مالي منتهي به ۱۴۰۲/۱۲/۲۹ ، چنانچه در دست بررسي و اقدام مي باشد مناقصه گر موظف است مدارک مربوط به آن را در اسناد تسلیمي ارائه نماید .
7- ارائه مستندات ۴ فقره قرارداد با حجم مشابه از حیث موضوع و مبلغ و همچنین ۴ فقره حسن انجام کار همان قرارداد )طي ۱۰ سال گذشته(

۸-ارائه تصویر کارت ملي و شناسنامه مدیر عامل و اعضاء هیات مدیره شرکت ، تصویر کلیه صفحات اساسنامه شرکت ، آگهي تاسیس شرکت ، آخرین تغییرات در روزنامه رسمي و کد اقتصادي و شناسه ملي الزامي است .
۹-ارائه اصل گواهي امضاء محضري شخص و یا اشخاصي که طبق آخرین تغییرات در روزنامه رسمي مجاز به امضاء اسناد تعهدآور شرکت مي باشند الزامي است .

* کلیه مستندات بارگذاري شده در سامانه ستاد مي بایست اصل و یا کپي برابر اصل محضري باشند .
* حضور شرکت ها به صورت مشارکت و کنسرسیوم در مناقصه امکان پذیر نمي باشد .

* به پاکات فیزیکي ارائه شده )بغیر از تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار ( ترتیب اثر داده نمي شود .
* پس از ارزیابي HSE و ارزیابي کیفي از متقاضیان واجد شرایط به صورت کتبي جهت بارگذاري پاکات در سامانه دعوت بعمل خواهد آمد . 

* به پیشنهادهایي که باشرایط مندرج در آگهي اختلاف داشته و یا بعد از مدت مقرر در آگهي برسد مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد .
ضمناَ اسنادمناقصه مذکور  در سایت هاي http://Iets.mporg.ir  ، http:// monaghese. niopdc.ir ، www.shana.ir  صرفا جهت رویت بوده و ضروري است کلیه مراحل مناقصه اعم از برداشت اسناد و سایر 

مراحل در بستر سامانه setadiran.ir   اقدام گردد .
نوبت اول آگهی مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۱7 و نوبت دوم آگهی  مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۲۰ در روزنامه سراسری .

 نوبت اول آگهی  مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۱7 در روزنامه محلی . 
شناسه اگهی ۱7۰۱۱۱                       ۱-۱۴۰۳/م

روابط عمومي شرکت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه گیلان



اقتصاد2
ایران

لزوم همکاری برای تامین برق پایدار 
سخنگوی صنعت برق با اشــاره به تداوم گرما تا 
اواســط هفته آینده در کشــور، بر لزوم استمرار 
همکاری مشــترکان برای تامین برق پایدار در 
کشور تاکید کرد.به گزارش ایسنا، مصطفی رجبی 
مشــهدی با اشــاره به این که پنجشنبه که یک 
روز نیمه تعطیل است مصرف برق نسبت به روز 
گذشــته ٥٠٠ مگاوات کاهش داشت، افزود: روز 
گذشته نصاب جدید ٧٩ هزار و ٨٧٢ مگاوات در 
تقاضای مصرف برق کشور به ثبت رسید که رشد 

٨.٥ درصدی را نشان می دهد.
وی اضافه کرد: از ابتدای اوج بار امســال تاکنون 
٢٨ مرتبه رکورد مصرف ســال گذشته را پشت 
سر گذاشته ایم که این میزان مصرف برق بسیار 
بالاست و قطعا شبکه های برق را تحت فشار خیلی 

زیادی قرار می دهد.
مدیرعامل شــرکت توانیر در عیــن حال از همه 
هموطنان درخواســت کــرد با به کار بســتن 
راهکارهایی نظیر تنظیم دمــای کولرها بر روی 
٢٤ درجه نســبت به کاهش مصــرف برق اقدام 
کنند. ضمن آن که ساکنان بخشهایی از کشور که 
احتمالا طی روزهای آینده خنک می شوند یا در 
ساعاتی که خنک هستند با خاموش کردن کولرها 
می توانند کمک کنند تا شبکه برق کشور که در 
این شرایط تحت فشــار زیادی قرار دارد، قدری 
استراحت کند تا شرایط را به گونه ای فراهم کنیم 

که بتوانیم برق پایدار را تامین کنیم.
رجبی مشــهدی در عین حال ضمن تشــکرو 
قدردانی از همه مشــترکان صنعتــی، تجاری، 
کشــاورزی و خانگی که با صنعت برق همکاری 
داشــته اند، گفت: همکاران صنعت برق در این 
شرایط با تمام توان مشغول خدمت رسانی هستند 
و اگر اتفاق و حادثه ای رخ دهد به ســرعت و در 
حداقل زمان ممکن ســعی می کنند حوادث را 
 برطرف کنند تا بتوانیم برق را بــه صورت پایدار 

به همه هموطنان برسانیم.

رشد ۲ برابری تولید گندم 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی گلستان توسعه 
کشاورزی را در گرو دانش بنیان کردن و افزایش 
بهره وری مزارع دانست و گفت: در نتیجه بهره گیری 
از علوم دانش بنیان شــاهد عملکرد محصولات 

کشاورزی گلستان به ویژه گندم و کلزا بودیم.
محمد برزعلی ضمن تبریک هفته خبرنگار و زنده 
نگهداشت یاد و خاطره »شهید صارمی« با اشاره 
به اینکه  امنیت غذایی کشور وابسته به پایداری 
و امنیت منابع تامین غذا نظیر آب و خاک است، 
اظهار کرد: از سال ۱٤٠۱ برای توسعه کشاورزی 
دانش بنیان در اســتان گام های اساسی برداشته 
شد که در سایه آن تولید محصولات افزایش قابل 

توجهی پیدا کرد.
وی با بیان اینکه وظیفه مندی ما در جهاد کشاورزی 
محدود به خدماتی نظیر اراده نهاده و موضوعات 
کشاورزی نشده و با استفاده از علوم دانش بنیان 
برای تولید پایدار در شرایط خشکسالی و افزایش 
بهره وری محصولات کشاورزی برنامه داریم، افزود: 
رشــد چند برابری محصولات کشاورزی به ویژه 
گندم و کلزا در استان گلستان به دلیل استفاده از 

علوم دانش بنیان در این استان است.
مدیرکل جهاد کشاورزی گلستان با اشاره به اینکه 
امسال پس از ســالها رکورد تولید گندم در واحد 
سطح در استان شکسته شد و شاهد خودکفایی 
در تولید گندم و خوشحالی کشــاورزان بودیم، 
گفت: بســیاری از افراد تصورشان براین است که 
تولید چند برابری گندم در استان گلستان نتیجه 
بارش های به موقع باران است، هرچند نمی توان 
منکر تاثر بارش های به موقع در این خصوص شد 
اما در سالیان گذشته با وجود بارش های چند برابر 
امسال نتوانســته بودیم به این رکورد دست پیدا 
کنیم و این مهم با کمک علــوم دانش بنیان در 

استان محقق شد.
برزعلی تشخیص زودهنگام بیماری زنگ زرد در 
مزارع گلستان و چاره اندیشی و تامین سموم مورد 
نیاز کشاورزان در بهمن ماه را نتیجه بهره گیری از 
علوم دانش بنیان دانست و اضافه کرد: اگر تامین 
سموم و هشدار به کشاورزان به موقع انجام نمی شد 
محصول گندم بسیاری از کشــاورزان در استان 

گلستان به بار نمی نشست.
وی با تاکید بر دانش بنیان کردن بخش کشاورزی 
در راستای امنیت غذایی کشــور گفت: با وجود 
محققان و کارشناســان خبره در سراسر کشور 
می توان بر مشکلات شــرایط تحریم، تغییرات 
اقلیمی، مشــکلات کم آبی و موقعیت کشور در 
شرایط خشــک و نیمه خشــک بودن فائق آمد 
و پاســخ های بهینه تری در راســتای مساعدت 
 و کمــک بــه وضعیــت اقتصــادی و امنیــت 

غذایی  ارائه کرد.

خبر

مدیرکل عملیــات پولی 
و اعتبــاری بانک مرکزی 
گفت: منابــع جدید برای 
پرداخت تسهیلات قرض 
لحســنه ازدواج اختصاص 
می یابد که با اجــرای این اقدام، یک ســوم صف 

متقاضیان تا پایان امسال کاهش پیدا می کند.
به گزارش مهــر، نادعلی مدیــرکل عملیات پولی 
و اعتباری بانــک مرکزی، گفت: برآوردها نشــان 
می دهد برای پرداخت وام ازدواج ٨٠٠ هزار میلیارد 
تومان منابع مورد نیاز اســت در حالــی که توان 
پرداخت شــبکه بانکی بیش از ۳٠٠ هزار میلیارد 
تومان نیســت. بانک مرکزی مکاتباتی با مجلس 
انجام داده تا زمینه برای تأمین منابع و کاســتن از 
صف متقاضیان فراهم شود. البته با رایزنی هایی که 
در جریان است، امیدواریم منابع دیگری به جز منابع 
بانک ها برای پرداخت تســهیلات ازدواج به شبکه 

بانکی تزریق شود.
وی گفت: از ابتدای سال جاری تا امروز ۱٨ تیرماه 
مبلغ ٥٨.٥ همت تســهیلات ازدواج به ۱٧۶ هزار 
و ٢٠۶ متقاضــی و مبلغ ۱٤.٢ همت تســهیلات 
فرزندآوری به ۱٧٥ هزار و ۱٥٨ متقاضی از ســوی 
شبکه بانکی پرداخت شده است که این بیانگر آن 
است که شبکه بانکی ۱٠٤ درصد عملکرد نسبت به 

تکالیف تعیین شده داشته است.
مدیرکل عملیات پولی و اعتباری بانک مرکزی همچنین 
گفت: در حال حاضر، جمع کل مبلغ تسهیلات پرداختی 
کامل به متقاضیان و افراد ثبت نام شــده کامل که در 
نوبت دریافت تسهیلات ازدواج و فرزند در شبکه بانکی 
هستند از مرز ٢٢٠ هزار میلیارد تومان گذشته است در 
حالی که این تکلیف از سوی مجلس برای سال جاری 
٢٠٠ هزار میلیارد تومان می باشد. طبق قانون امسال هر 
متقاضی به طور متوسط ۳٥٠ میلیون تومان وام ازدواج 

دریافت می کند.
نادعلی ضمن تشریح منابع مالی پرداخت تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج در شبکه بانکی گفت: جزئیات 
برنامه های بانک مرکزی نیز برای تأمین مالی جدید 
در شــبکه بانکی جهت کاهش صف وام ازدواج در 

سال ۱٤٠۳ پس از نهایی شدن، اعلام می شود.
مدیرکل عملیات پولی و اعتباری با تاکید بر اینکه 
سامانه ثبت نام وام ازدواج هم اکنون روزانه حدود 
٤ هزار نفر را توسط پنج بانک در استان های مختلف 
ثبت نام می کنــد تصریح کرد: تعــداد افرادی که 
متقاضی وام ازدواج هستند و برای ثبت نام مراجعه 
می کنند، زیاد اســت به همین دلیل ثبت نام آنها 

ممکن است مشکلاتی را به همراه داشته باشد.
وی افزود: با برنامه ریزی انجام شــده، هفته آینده 
نشست مشترکی با مدیران عامل بانک ها در بانک 

مرکزی به منظور اتخاذ تدابیر جدیدی برای تشویق 
بانک ها برای مشــارکت فعال تــر در پرداخت وام 
ازدواج برگزار خواهد شــد که ماحصل این جلسه، 
سرعت گرفتن پرداخت تســهیلات به متقاضیان 
در صف و افزایــش ظرفیت پذیــرش تقاضاهای 

جدید است.
مدیرکل عملیات پولی و اعتبــاری بانک مرکزی 
بانک مرکزی با بیان اینکه همه ســاله در ماه های 
پایانی سال ۱٥٠ تا ٢٠٠ هزار متقاضی وام ازدواج در 
صف وجود دارد گفت: در ارتباط با ضامن های این 
وام نیز قانون بر اعتبارسنجی ضامن ها تاکید دارد. بر 
این اساس، بانک ها فرد و ضامن وی را اعتبارسنجی 
می کنند. چنانچه رتبۀ اعتباری فرد و ضامن او پایین 
باشــد، طبیعتاً ضامنی با رتبه اعتبــاری بالا تأیید 

می شود تا رتبه اعتباری پایین فرد را جبران کند.
نادعلی مهمترین علت شکلگیری صف متقاضیان 
تسهیلات قرض الحســنه ازدواج را کمبود منابع و 
شکاف میان منابع قرض الحسنه و تسهیلات عنوان 
و خاطرنشان کرد: درحالی که منابع قرض الحسنه 
بانک ها تنها ۳٠ درصد رشد داشته است اما شاهد 
رشــد ۶٠ تا ٧٠ درصدی میزان تسهیلات ازدواج 
توســط مجلس بودیم. ضمن اینکه افزایش سقف 
فردی تســهیلات و ثابت ماندن میــزان منابع به 

تشدید متقاضیان در صف منتهی شده است.
مدیرکل عملیات پولی و اعتبــاری بانک مرکزی 
تســهیلات قرض الحســنه پرداختی در قالب وام 
ازدواج یا فرزنداوری را حاصل منابع جدید تجهیز 
شده در شبکه دانست و تصریح کرد: شبکه بانکی 
زمانی می تواند تســهیلات جدید پرداخت کند که 
این تسهیلات پرداختی به بانک بازگردد، بنابراین 
در این حوزه مانده تســهیلات ملاک عمل نیست 
بلکه میزان تســهیلات برگشــتی به اضافه رشد 

سپرده های قرض الحسنه ملاک می باشد که تبدیل 
به منابع جدید می شود؛ با این حساب توان بانک ها 

بیش از این نیست.
وی حداکثر توان پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 
از سوی شــبکه بانکی را ۳٠٠ هزار میلیارد تومان 
عنوان کرد و افزود: از این میزان ســهم تسهیلات 
ازدواج و فرزند اوری ٢٠٠ همت و سهم تسهیلات 
اشتغال ۱٠٠ همت اســت؛ برهمین اساس بود که 
موضوع در مجمع تشخیص مصلحت نظام مطرح 
شد. نادعلی گفت: همان زمان در مجمع تشخیص 
اعلام شد که اگر مبلغ ۳٠٠ همت برای تسهیلات 
ازدواج و فرزند و ۱٠٠ همت هم برای تســهیلات 
اشــتغال اختصاص می یافت این موضــوع از توان 
تســهیلات دهی بانک ها خارج می شود و تکلیفی 
بود که خارج از توان شبکه بانکی محسوب می شد و 

امکان پرداخت نداشت.
مدیرکل عملیات پولی و اعتبــاری بانک مرکزی 
در ادامه افزود: براین اســاس در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام ســقف جمعی کاهــش یافت ولی 
ســقف فردی کاهش نیافت، لذا طبیعی است که 
٢٠٠ همت منابع بین تعداد کمتری از متقاضیان 

تقسیم خواهد شد.
نادعلی تصریح کرد: بانک مرکزی در عین حال برای 
اســتفاده حداکثری از منابع شبکه بانکی علاوه بر 
سپرده های قرض الحســنه پس اندار، سپرده های 
قرض الحسنه جاری را نیز برای پرداخت وام ازدواج 
درگیر کرد و تا ٥٠ درصد تغییر در مانده حســاب 
جاری بانک ها به پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج و فرزنداوری و اشتغال را در ابلاغیه سهمیه 

بانک ها لحاظ شده است.
وی افزود: منابع در طول سال، دریافت و پرداخت 
می شود و اینگونه نیست که ٢٠٠ همت وام ازدواج 

در ماه های نخســت سال پرداخت شــود و منابع 
دیگری نباشــد؛ بلکــه در طی ســال منابع قرض 
الحسنه بانک ها اعم از تسهیلات برگشتی و منابع 
جدیدی که در شبکه بانکی تجهیز می شود به منابع 

جدید قرض الحسنه تبدیل می گردد.
مدیرکل عملیات پولی و اعتباری بانک مرکزی افزد: 
بانک مرکزی برای کاســتن از صف متقاضیان وام 
ازدواج و فرزنــد اوری تدابیر خاصی نیز بکار گرفته 
است به طوری که سال گذشــته با وجود معافیت 
دو بانک قرض الحسنه مهر و رســالت از پرداخت 
تســهیلات ازدواج و فرزند اوری بــا رایزنی انجام 
شده این دو بانک نیز به بانک های پرداخت کننده 
این تسهیلات افزوده شــدند و ٢٥ همت در سال 
وی خاطرنشــان کرد: عمده منابع قرض الحسنه 
بانک ها در قالب دو بانک تخصصی قرض الحســنه 
رســالت و مهر برای پرداخت وام قرض الحســنه 
تجمیع می شــود و تمامی ســپرده گذاران در این 
دو بانک انتظار دریافت تسهیلات دارند و لذا رشد 
منابع قرض الحسنه در سایر بانک ها برای پرداخت 
تسهیلات رشد چندانی نداشته و عمدتاً در این دو 

بانک متمرکز شدند.
ادعلی تصریح کرد: براســاس قانــون منابع قرض 
الحســنه پس انداز به اضافه منابع قرض الحسنه 
جاری باید صرف امور قرض الحسنه ازدواج و فرزند 
اوری شود؛ براین اســاس، اگر فرضا مانده سپرده 
قرض الحســنه بانک ها ٨٠٠ هزار میلیارد تومان 
باشد باید توجه داشت که ســپرده گذاران معادل 
رقم سپرده گذاری شــده از بانک طلبکار هستند 
و بانک این منابع را وام قرض الحســنه داده است و 

باید بازگردد.
وی افزود: دوره بازگشــت این تســهیلات که قبلًا 
٧ ســاله بود الان ده ساله شده اســت لذا از هر وام 
پرداخت شده ســالانه فقط ۱٠ درصد آن به بانک 
بازمی گــردد. به عبارت دیگــر، از این ٨٠٠ همت 
منابع قرض الحســنه ســالانه ٨٠ همت از آن به 
بانک باز می گــردد. این منابع بازگشــتی و منابع 
جدیدی که طی سال توسط بانک ها تجهیز می شود 
صرف پرداخت تســهیلات قرض الحسنه جدید به 

متقاضیان می شود.
مدیرکل عملیات پولی و اعتبــاری بانک مرکزی 
افزود: براساس قانون پیش از این بین ٥ تا ٧ درصد 
منابع قرض الحسنه جاری، تکلیف می شد که الان 
این درصد برداشته شده است. ضمن اینکه حساب 
قرض الحسنه جاری، حساب های دیداری یا جاری 
هستند و پولی که در این حســاب ها وجود دارد از 
گردش بالایی برخوردارند و این پول نیز رســوب 
زیادی در حســاب جاری ندارد. ضمــن اینکه این 
حساب های جاری، به بانک ها کمک می کند که نرخ 
تجهیز منابع را کاهش دهند تا بتوانند تسهیلات ٢۳ 

درصدی پرداخت کنند.

 بانک مرکزی خبر داد:

تقویت توان تسهیلات دهی بانک ها 

تسهیلات ۵۰۰۰ میلیارد تومانی 
مشاغل خانگی

بر اســاس اعلام معاونــت اشــتغال وزارت 
کار در ســال جاری مبلــغ ٥٠٠٠ میلیــارد 
تومان تســهیلات در حوزه مشــاغل خانگی 
ابلاغ شــده که به زودی پرداخت می شــود. 
به گــزارش ایســنا، در دولت ســیزدهم در 
راستای توســعه مشــاغل خانگی گام های 
مؤثر و بســزایی برداشــته شــد که از جمله 
آنها می تــوان بــه تســهیل گری در صدور 
مجوزهــا، افزایــش ســهم تســهیلات 
 بانکی و رشــد صعــودی اشــتغال ایجادی 

اشاره کرد.
از نگاه کارشناسان، گسترش مشاغل خانگی 
علاوه بر ایجاد فرصت های شــغلی بسیار به 
تسهیل معیشــت و افزایش درآمد خانوارها 
کمک می کند. گســترش مشــاغل خانگی 
علاوه بر ایجاد فرصت های شــغلی بسیار به 
تسهیل معیشــت و افزایش درآمد خانوارها 

کمک می کند.
یکی از سیاســت های مهم دولت ســیزدهم 
ورود زنــان بــه بــازار کار بــود و از اثــرات 
مهــم توجه بــه مشــاغل خانگــی کاهش 
٢ درصــدی نرخ بیــکاری بانــوان و افزایش 
حدود یک درصــدی نرخ مشــارکت بانوان 
 در آمارهــای بهــار و تابســتان ۱٤٠٢

 است.
در راستای توســعه مشاغل خانگی و حمایت 
از صاحبــان کســب و کارهــای خانگــی، 
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی، ایجاد 
ســکوهای فروش مجازی محصولات خانگی 
 و بازارســازی مشــاغل خانگی را در دستور 

کار قرار داد.
در همین راســتا محمود کریمــی بیرانوند 
معــاون توســعه کارآفرینــی و اشــتغال 
وزارت کار اخیــرا از اختصــاص مبلغ ٥٠٠٠ 
میلیارد تومان تســهیلات  مشــاغل خانگی 
در ســال جاری خبــر داد و گفــت: ایــن 
 تســهیلات ابلاغ شــده و به زودی پرداخت 

می شود.
به گفتــه وی مشــاغل خانگــی هزینه های 
تولیــد را به شــدت کاهــش داده و موجب 
مدیریت مصــرف انرژی می شــود؛ علاوه بر 
این ضمن درآمدزایی بــرای اعضای خانواده 
 موجــب تســهیل ورود زنــان به بــازار کار 

می شود.
سال گذشته ٤٠٠٠ میلیارد تومان تسهیلات 
در حوزه مشــاغل خانگی اختصــاص یافت 
کــه رشــد ۳۳ درصدی نســبت به ســال 
۱٤٠۱ داشــت و بانــک مرکــزی در نیمه 
دوم ســال  گذشــته مبلــغ ۱٠٠٠ میلیارد 
 تومان دیگــر نیز به منظور توســعه و تقویت 
مشــاغل خانگی در اختیــار وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی قرار داد تــا کل اعتبار 
مشــاغل خانگــی بــه ٥ همت برســد، این 
درحالی است که تســهیلات مشاغل خانگی 
در ســال ۱۳٩٩ جمعا ٢٠٠ میلیــارد تومان 
 بود اما در دولت ســیزدهم رشد قابل توجهی

 پیدا کرد.
برابر آمارهای موجود از آغــاز فعالیت دولت 
سیزدهم تا پایان اسفند ۱٤٠٢ بیش از ٤٢۶ 
هزار و ٩۶۶ فرصت شــغلی در بخش مشاغل 
خانگی ایجاد شده که نسبت به دو سال پایانی 
دولت دوازدهم رشــد ٥۶٠ درصدی را نشان 

می دهد.
به گزارش ایســنا، کارشناســان بــازار کار 
بر ایــن عقیــده اند کــه مشــاغل خانگی 
نقطــه شــروع مناســبی بــرای راه اندازی 
یــک کســب و کار به ویــژه بــرای جوانان 
جویــای کار و فــارغ التحصیلان به شــمار 
مــی رود چراکــه بــا کمتریــن هزینــه و 
ســرمایه و بیشــترین ارزش افزوده می توان 
 اشــتغال خانگی را تجربه کرد و بــه درآمد 

رسید.

وزیر راه و شهرسازی:
ترانزیت ایران رکورد ۲۰ ساله 

را شکست
وزیــر راه و شهرســازی از شکســت رکورد 
٢٠ ســاله ترانزیت کشــور خبر داد. مهرداد 
بذرپاش، وزیــر راه و شهرســازی در صفحه 
شــخصی خود نوشــت: ترانزیت در ســال 
۱٤٠٢ توانســت رکــورد ٨/۱٧ میلیون تن 
کالا را ثبت کند و این رشــد در سال ۱٤٠۳ 
 هم بــا ٥٧ درصد رشــد نســبت به ســال 

۱٤٠٢ ادامه دارد.

خبر
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حجم معاملات گواهی سپرده شمش طلا در بورس 
کالا از زمان راه اندازی تاکنــون با ثبت معامله ۳.٧ 
تن شــمش از معادل وزنی یک میلیون سکه عبور 
کرد. به گزارش مهر، بر اســاس اعلام بورس کالا، 
جدیدترین آمار ثبت شده در معاملات گواهی سپرده 
شــمش طلا نشــان می دهد که به دلیل استقبال 
گسترده فعالان بازار ســرمایه و عموم مردم از این 
ابزار مالی مبتنی بر طلا، حجم این معاملات از زمان 
 راه اندازی تاکنون از معادل وزنی یک میلیون سکه 
عبور کرده است. بر اساس آمار به ثبت رسیده، حجم 
معاملات گواهی سپرده شمش طلا به بیش از ۳.٧ 
تن شمش رسیده و حجم ســپرده گذاری شمش 
طلا در خزانه های بورس کالا نیز بــه حدود ٨ تن 
افزایش یافته است. آخرین آمارها از معاملات گواهی 
سپرده شمش طلا به عنوان یکی از زنجیره ابزارهای 
سرمایه گذاری مبتنی بر طلا در بورس کالای ایران 
نشان می دهد که تعداد عرضه کنندگان شمش از 
٤ عرضه کننده در ابتدای راه اندازی این بازار به ۱٤ 

عرضه کننده رسیده است.
همچنین در ادامه اســتقبال ســرمایه گذاران، 

بیش از ۶٠٠ هزار مشــتری به طور مستقیم یا 
از طریق ٨٠ صندوق ســرمایه گذاری فعال در 
بازار سرمایه در معاملات گواهی سپرده شمش 
طلا فعال شــده اند. ثبت این آمارها حاکی از آن 
است که عموم مردم به ســمت سرمایه گذاری 
در بازار طلا از طریق ابزارهــای مالی مبتنی بر 
طلا در بازار ســرمایه گرایش پیدا کرده اند، چرا 
که امروز هــر فردی علاوه بر اینکــه می تواند با 
حداقل سرمایه و از مســیر صندوق های طلا یا 
گواهی سپرده شــمش طلا در این بازار جذاب 
سرمایه گذاری کند، بلکه می تواند از ریسک های 
ســرمایه گذاری در بازار فیزیکی طلا همچون 
ریسک سرقت و نگهداری، اصالت و عیار، مراجعه 
حضوری به بازار و … مصون بماند. این گزارش 
می افزاید، معاملات گواهی ســپرده شــمش 
طلا از اســفندماه ســال ۱٤٠۱ در سامانه های 
یکپارچه بــورس کالای ایران راه اندازی شــد و 
اکنون با گذشــت ۱٨ ماه از زمــان راه اندازی با 
 اســتقبال قابل توجه مردم و ســرمایه گذاران

 مواجه شده است.

بازار گوشت مرغ هم ثبات داشته و هر کیلو گرم 
بین ٧٧ تا ٨٧ هزار تومان به فروش می رســد. 
پیش بینی می شــود در مرداد ماه ۱٤۳ میلیون 
قطعه جوجه ریزی در کشــور انجام شود که نیاز 
بازار را تامیــن می کند. به گــزارش مهر، در دو 
هفته اخیر با گرم شدن هوا نرخ برخی از کالاهای 
اساسی و فاسد شدنی ثبات داشته و بعضاً کاهش 

یافته است.
هفته گذشــته قیمت تخــم مرغ بــه ٥٨ هزار 
تومان رســید. اما با اجرای مرحله ششم خرید 
حمایتی این محصول از سوی اتحادیه مرکزی 
مرغداران میهن به عنــوان متولی تأمین کننده 
بازار و تنظیم آن قیمت ها تا حدودی به نرخ های 
قبل برگشــت. امروز هر شانه ۳٠ عدد تخم مرغ 
 بســته به وزن آن بین ٨٩ تــا ۱٥٠ هزار تومان 

متغیر است.
بازار گوشت مرغ هم ثبات داشته و هر کیلو گرم 
بین ٧٧ تا ٨٧ هزار تومان به فروش می رســد. 
پیش بینی می شــود در مرداد ماه ۱٤۳ میلیون 
قطعه جوجه ریزی در کشور انجام شود و این عدد 

برای ماه قبل ۱٤٨ و بــرای خرداد ۱٥٢ میلیون 
قطعه بود.

گوشت قرمز هم ثبات نســبی دارد اگرچه نرخ 
آن بالا است. توزیع گوشــت گرم قرمز در حال 
انجام است اما مقدار و زمان آن مشخص نیست. 
برخی فروشگاه داران زنجیره ای عنوان می کنند 
گاهی گوشــت صبح توزیع می شود و در همان 
دقایق اولیه تمام می شــود و برخی روزها عصر 
توزیع می شــود. در حال حاضر هر کیلو گوشت 
گوسفندی دولتی بین ٢٩٩ تا ۳۱۶ هزار تومان 

عرضه می شود.
در بازار لبنیات هم هنوز قیمت شــیر خام اعلام 
رسمی نشــده اما این محصولات در چند نوبت 
افزایش قیمت داشتند.بازار حبوبات نیز با افزایش 
بسیار امسال انواع محصولات در حال عرضه است 
اما حجم توزیع برخی اقلام مثل لوبیا سفید پایین 
بوده و در این خصــوص دبیر انجمن حبوبات به 
دپو ٥ هزار تن محصول در گمرکات کشور اشاره 
کرد که باید ارز مورد نیاز تأمین و این محصولات 

فسادپذیر هر چه زودتر ترخیص شوند.

معــاون اموراقتصادی وزارت کاربا اشــاره به لــزوم تداوم 
طرح های حوزه امنیت غذایی خانوارها در دولت چهاردهم 
گفت:کالابرگ درمدت یک ســال به بلوغ رســید وطرح 
فجرانه باتوزیع ۱.٨میلیون تــن موادغذایی موفق بود. به 
گزارش مهر، پنجمین نشست هم اندیشی دبیرخانه های 
سلامت دستگاه ها با حضور علیرضا عسگریان معاون رفاه 
و امور اقتصادی، محمد اسماعیل مطلق رئیس دبیرخانه 
شورای عالی سلامت و امنیت غذایی و مدیران و نمایندگان 

وزارتخانه ها و سازمان های مرتبط برگزار شد.
عسگریان در این نشست با بیان اینکه پایگاه اطلاعات رفاه 
ایرانیان، حاصل کار بررسی و تحلیل دقیق با ۱٥۱ شاخص 
و وضعیت وسع سنجی کاملًا مشخص است، گفت: بستر 
ارزشمند و گســترده ای در سطح کشــور ایجاد کردیم و 
با اتصال ٢٠٠ تا ٢۳٠ هزار فروشــگاه می تــوان هر طرح 
عدالت محور را در این بســتر پیاده سازی کرد. معاون رفاه 

و امور اقتصادی وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: 
تمام فعالیت های اعتباری و هر آنچه در حوزه معیشــتی، 
اجتماعی، فرهنگی و وزرشی در حال انجام و یا برنامه ریزی 
است را می توان در شبکه ملی اعتبار اجرا کرد. وی با اشاره 
به لزوم تداوم طرح های حوزه امنیــت غذایی خانوارها در 
دولت چهاردهم، ادامه داد: کالابرگ در مدت یک سال به 
بلوغ رسید و طرح فجرانه آن به صورت بسیار موفق خود را 
نشان داد به صورتی که در طرح کالابرگ فجرانه بیش از یک 
میلیون و ٨٠٠ هزار تن مــواد غذایی در ۱۱ قلم کالا بدون 

چالش توزیع شد.
عسگریان تأکید کرد: در طرح رفع سوءتغذیه کودکان زیر 
٥ سال با توجه به ارتباط مســتمری که با وزارت بهداشت 
داشتیم، تعداد افراد مشمول به این وزارتخانه معرفی و پس 
از اتصال به پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان، در نهایت ۱۳۱ هزار 
نفر مشــمول اجرای این طرح شدند. وی گفت: سرپرست 

خانوار در این طرح نمی تواند به اصطلاح کوپن فروشی کند 
چرا که وزارت بهداشت به صورت »تن سنجی« رشد کودکان 
را رصد می کند و اگر رشدی صورت نگرفته باشد، طرح قطع 
و از هزینه کرد نامناسب خانوارها جلوگیری می شود. معاون 
وزیر رفاه اظهار کرد: طرح یســنا را نیز با بخش خصوصی، 
ستاد اجرایی فرمان امام )ره( و آستان قدس رضوی با ٢٤ 
هزار مادر شــروع کردیم و در گام دوم به یک میلیون مادر 
افزایش یافت. سمیرا اسمعیلی شهمیرزادی، مدیرکل دفتر 
بیمه های اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز در 
این نشست گفت: تأمین امنیت غذایی از مسئولیت های 
مهم دولت است و دولت در این راستا گام های بسیار خوبی 
برداشته است.وی افزود: یکی از اهداف مهم و استراتژیک در 
همه کشورها، سلامت و غذا خصوصاً امنیت غذایی است، 
امنیت غذایی زمانی حاصل می شود که افراد در همه مقاطع، 
به مقدار کافی مواد غذایی با کیفیت و سالم دسترسی داشته 

باشند. اسمعیلی با بیان اینکه ارائه طرح معیشتی و حمایتی 
کالابرگ یکی از مهم ترین راهکارهای دولت در راســتای 
کاهش مشکلات معیشــتی خانوارهای کم درآمد است، 
گفت: در دولت سیزدهم کمیسیونی تحت عنوان کمیسیون 
امور اقتصادی با هدف ارتقای امنیت غذایی آحاد جامعه به 
کمیسیون های موضوع سند ملیّ دانش بنیان امنیت غذایی، 
اضافه شد که مسئولیت مستقیم این کمیسیون برعهده 

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است.
مدیرکل دفتر بیمه های اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی با بیان اینکه نشست های هم اندیشی دبیرخانه های 
سلامت دســتگاه ها با هدف تبیین برنامه ها و هم اندیشی 
سازمان های مختلف در راستای پیشبرد یک هدف واحد 
برگزار می شود، خاطر نشــان کرد: تداوم طرح های وزارت 
رفاه با همکاری و ارتباط تنگاتنگ دبیرخانه شورای عالی 

سلامت میسر است.

گوشت مرغ، هر کیلو گرم ۷۷ تا ۸۷ هزار تومانحجم معاملات گواهی شمش طلا رکورد زد

تداوم طرح های حوزه امنیت غذایی خانوارها 

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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فناوری و 
اطلاعات

برنامه ریزی برای دستیابی به ۹ هزار همت حجم معاملات 
تجارت الکترونیکی

رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی اعلام کرد: برنامه ۵ ســاله مرکز برای 
تحقق حجم معاملات تجارت الکترونیکی با هدف ۹ هزار همتی تنظیم شــده و 
برای دستیابی به این هدف، نیاز به یک گفتمان مشترک میان حاکمیت و بخش 

خصوصی فعال در این حوزه وجود دارد.
به گزارش مرکز توسعه تجارت الکترونیکی )مرکز تتا(، »امین کلاهدوزان«، رئیس 
مرکز توسعه تجارت الکترونیکی، در بازدید از یکی از شرکت های موتور جستجو 
گفت: بررســی چالش ها و فرصت های پیش روی کســب وکارها در این جلسات 
بازدید و گفتگو مطرح شده و این موضوع می تواند بابی مهم برای توسعه تجارت 
الکترونیکی کشور باشد. وی با اشاره به انتشار منظم آمارهای تجارت الکترونیکی 
کشور افزود: ارائه گزارش های سالانه، ۶ ماهه و ۳ ماهه تجارت الکترونیکی به منظور 
بهبود فضای کسب وکار و بهره مندی فعالین زیست بوم تجارت الکترونیکی از این 

اطلاعات، گامی مهم است که به صورت منظم انجام می گیرد.
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی با تأکید بر برنامه ۵ ساله، تصریح کرد که 
برنامه ۵ ساله مرکز برای تحقق حجم معاملات تجارت الکترونیکی با هدف ۹ هزار 
همتی تنظیم شده است. برای رسیدن به این هدف، باید به یک گفتمان مشترک 

میان حاکمیت و بخش خصوصی فعال در این حوزه رسید.
وی در این بازدید اظهار داشــت: مدل کســب وکار موتورهای جستجوی خرید، 
بستری برای بهبود فضای کسب وکار و توسعه تجارت الکترونیکی در کشور است 
و در راســتای مقایسه کالاها و شــفافیت قیمت ها خدمتی مطلوب به مردم ارائه 
می دهد. کلاهدوزان با اشاره به توسعه فضای رقابتی گفت: حمایت مرکز توسعه 
تجارت الکترونیکی از روش هایی مثل خرید اعتباری و اقســاطی، ضمن افزایش 
قدرت خرید مردم، تاثیر قابل توجهی در رشد تجارت الکترونیکی نیز خواهد داشت.

وی در پایان با اشاره به تحقق حکمرانی مشارکتی تاکید کرد: تنظیم گری مشارکتی 
با کمک کسب وکارها، تحقق یک حکمرانی مشارکتی در راستای تحقق شعار سال 
بوده و سیاست مرکز توسعه، تحقق این مهم و ارتباط مطلوب با فعالین زیست بوم 

تجارت الکترونیکی کشور است.

»ایکس« به راه اندازی سرویس پرداخت نزدیک شد
شبکه اجتماعی »ایکس« )توییتر سابق(، در راه اندازی سرویس پرداخت، پیشرفت 
هایی داشته و به برنامه ایلان ماســک برای تبدیل این برنامه به »اپلیکیشن همه 
منظوره«، نزدیک شده اســت. به گزارش ایسنا، طبق یافته های اخیر نیما اوجی، 
محقق اپلیکیشن، این شرکت در حال کار بر روی افزودن دکمه »پرداخت ها« به 
نوار پیمایش در زیر تبَ یا برگه بوکمارک ها اســت. اوجی، که دیروز این کشف را 
انجام داد، به پایگاه فناوری تکِ کرانچ گفت: ارجاعاتی برای ویژگی های پرداخت 

جدید، مانند تراکنش ها، موجودی و انتقال، پیدا کرده است.
زمانی که ایلان ماسک، این اپلیکیشن شبکه اجتماعی را که در آن هنگام، »توییتر« 
نامیده بود، خریداری کرد، پلتفرمی را در نظر داشت که در آن کاربران می توانند 
پول را در حســاب های »ایکس«  خود ذخیره کنند، پرداخت هایی را برای سایر 
کاربران انجام دهند و به طور بالقوه به حســاب های بازار مالی پر بازده، دسترسی 

داشته باشند.
جدیدترین یافته ها نشــان می دهد راه اندازی یک سرویس پرداخت، احتمالا به 
زودی انجام خواهد شــد که مطابق با تاریخ هدف گذاری شده توسط ماسک در 

اواسط سال ۲۰۲۴ است.
به علاوه، این شرکت در کســب مجوزهای انتقال پول پیشرفت کرده است که به 
»ایکس« امکان می دهد در انتقال پول در آمریکا، فعالیت کند. شــرکت »ایکس 
پیمنت« که زیرمجموعه شرکت »ایکس« است، هفته گذشته، در داکوتای شمالی 
مجوز دریافت کرد و تعداد کل ایالت هایی را که به این شــرکت مجوز داده اند، به 
۳۳ ایالت رساند. مجوز انتقال پول توسط »ایکس« در ژوئیه، در آلاباما، کالیفرنیا و 
ناحیه کلمبیا، تائید شد. سایر ایالت های صادرکننده مجوز شامل ایلینوی، لوئیزیانا، 
نبراسکا، نیومکزیکو، کارولینای شمالی، اوهایو، اورگان، کارولینای جنوبی، تنسی، 

یوتا، ویرجینیا و ویرجینیای غربی هستند.
بر اساس گزارش تکِ کرانچ، با توجه به اینکه »ایکس« در کسب درآمد از طریق 
تبلیغات با چالش هایی مواجه اســت، راه اندازی خدمات پرداخت، تلاشی برای 
ایجاد یک منبع درآمد جایگزین است. این شرکت روز سه شنبه، یک شکایت ضد 
انحصارطلبی علیه گروه های تبلیغاتی به دلیل تحریم تبلیغاتی که به زیان مالی 

قابل توجهی برای »ایکس« منجر شد، تنظیم کرد.

بیت کوین ضررها را جبران کرد؟
قیمت رمزارزها افزایــش یافتند و بیت کوین به ۵۷ هزار دلار رســید. به گزارش 
ایسنا، بزرگترین ارز رمزنگاری شده جهان به افزایش خود ادامه داد. روز دوشنبه 
بیت کوین به پایین ترین سطح خود از فوریه سقوط کرد و به زیر ۵۰ هزار دلار رسید.
مارکت نوشت، بیت کوین در ســاعت یک و ۵۰ دقیقه صبح به وقت شرقی ۳.۳۷ 
درصد جهش کرد و به ۵۶هزار و ۹۹۵.۳۵۹ دلار رسید. در همین حال، اتریوم ۳.۶۹ 

درصد افزایش یافت و به قیمت ۲۴۲۹.۸۹ دلار فروخته شد.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حــال حاضر ۲.۰۱ تریلیون دلار 
برآورد می شود که این رقم نســبت به روز قبل  ۰.۰۰ درصد بیشتر شده است. در 
حال حاضر ۵۶.۲۲ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین است که 

۰.۳۴ درصد افزایش روزانه را ثبت کرده است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۹۶.۶۴ میلیارد دلار است 
که ۵.۷۱ درصد کاهش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال 
حاضر ۴.۲۲ میلیارد دلار است که  ۴.۳۷ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 
دیجیتال  بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۸۹.۴۵ میلیارد دلار است که 

۹۲.۵۶ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

حمله سایبری به موزه های پاریس در سایه بازی های المپیک
مجرمان سایبری در پاریس ۴۰ موزه را که برخی از آنها محل برگزاری رقابتهای 

المپیک بوده اند هدف حمله سایبری قرار داده اند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از فرانس ۲۴، در فرانسه که اکنون محل برگزاری 
بازی های المپیک است، مجرمان سایبری سیستمی که برای متمرکزسازی داده 
های مالی برندها در موسســات مختلف به کار می رود را هــدف گرفته اند. آنها 

خواستار باج شده و تهدید کرده اند داده ها را افشا می کنند.
ANSSI آژانس امنیت سایبری ملی فرانسه نیز دریافت گزارش درباره این رویداد 

را تایید کرد و افزود سیستم های هک شده به بازی های المپیک مرتبط نبودند.
»گرند پلی« )Grand Palais(که یک ســایت تاریخی، نمایشگاه و موزه است، 
هم اکنون به مکانی برای اجرای مسابقات شمشیربازی و ورزش های رزمی تبدیل 
شده این سایت نیز اعلام کرد با حمله سایبری روبرو شده اما جزییاتی در این باره 
فاش نکرد. علاوه بر آن حدود ۴۰ موزه دیگر در فرانسه نیز قربانی حمله سایبری 
در روزهای گذشته شدند. برخی از این موزه ها در روزهای گذشته محل برگزاری 

رقابتهای المپیک بوده اند.
پس از آنکه یک منبع پلیس اعلام کرد احتمالا موزه مشهور لوور نیز مورد حمله 
واقع شده، این موزه اخبار هک شدن را رد کرد. به گفته یک منبع در پلیس فرانسه 
تحقیقات جنایی درباره حملات به سیستم های داده برای باج گیری توسط یک 

گروه مجرمان سازمان یافته آغاز شده است.

اخبار

رئیــس مرکــز ملــی فضای 
مجازی گفت: سیاســت کلی 
نظام، توسعه اقتصاد دیجیتال 
و فعالیت هرچه بیشتر بخش 
خصوصی در این حوزه اســت 
و در این زمینه، وظیفه بخــش خصوصی بیش از بخش 

دولتی است.
به گزارش مهر، سید محمد امین آقامیری رئیس مرکز 
ملی فضای مجازی در مراسم سومین رویداد گرامیداشت 
روز فناوری اطلاعات اظهار کرد: چیزی که ســال قبل 
مطرح شد این بود که ما اگر چارچوب های تنظیم گری 
خود را ارتقا ندهیم نمی توانیم فرایند را با سرعت خوبی 

طی کنیم.
وی افزود: اگر بخواهم بــه یک زبان دیگری بحث تحول 
دیجیتال و توســعه اقتصاد دیجیتال را بحث کنیم باید 
گفت سیاست کلی جمهوری اســلامی موضوع توسعه 
اقتصاد دیجیتال و فعالت هرچه بیشتر بخش خصوصی 
در این حوزه اســت. برخلاف توسعه هایی که بخش ها و 
نهادهای دولتی نقش پر رنگ تری داشتند در این حوزه 
حتماً فشــار و زحمت عمده بر بخش خصوصی و همین 
جمعی است که در جلسه و جمع های دیگر است. مسئله 
این است که یک اتفاق اساسی در حوزه زیست ما در حال 

رخ دادن است.
آقامیری تشریح کرد: به این معنا که ما در جامعه زندگی 
می کردیم، مدرسه می رفتیم و کســب و کار و فعالیت 
اقتصادی خود را داشتیم اما امروز بخش خوبی از آنها یک 
دوگانی در فضای مجازی دارد. ما شاید تا چند سال آینده 

یک بخشی از فضای سنتی مان از بین برود و کلًا به فضای 
مجازی منتقل شود. بخش های مختلفی این پتانسیل را 
دارند که مشاغلشان کاملًا تغییر پیدا کند. ما اگر در این 
حوزه چه در بخش خدمات و محتوا تغییری در برنامه های 
کشور نتوانیم ایجاد کنیم نمی توانیم همزمان با این تغییر 

خودمان را به سطحی که باید باشد، برسانیم.
وی در ادامه صحبت هایش گفت: امروزه بخش اعظمی 
از محتــوای فرهنگی مــردم در فضای مجازی شــکل 
می گیرد و مورد اســتقبال کاربران اســت بنابراین اگر 
بتوانیم این خدمات محتوایی را گسترش دهیم در حوزه 
تحول و توسعه اقتصاد دیجیتال پیشرو خواهیم بود. در 
این بخش سه مسئله باید مورد بررسی قرار بگیرد. اول 
تقابل بخش دولتی و خصوصی در کارهای موازی است. 
این مســاله بارها توسط مسئولین کشــور مورد تاکید 
قرار گرفته و همه بــر آن اتفاق نظر دارند. مســاله دوم 
که چالش بیشــتری ایجاد می کند رقابت بخش سنتی 
خصوصی با بخش نوین خصوصی اســت. برای رفع این 
چالش نیاز اســت بر لایه گفتمان سازی و قانون گذاری 
 تمرکز کنیم تا ضمن رفع چالش ها شاهد رقابت برابر این 

دو بخش باشیم.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی خاطرنشان کرد: مساله 
آخر نیز راه حل بدیع و جدیدی است که در این صنعت 
شکل گرفته و به بحث مدیریت بخش خصوصی مدرن 
توسط بخش خصوصی نوپا اســت. اگر در این بخش از 
ادبیات خودتنظیم گری فعالین این حوزه استفاده کنیم 
به رفع چالش ها سرعت بیشتری خواهیم داد. اولین قدم 
را در این بخش برداشــته ایم و امیدواریم با تجربه ای که 
در این بخش به دســت می آید، آن را به دیگر بخش ها 

تعمیم دهیم.
وی افزود: مرکــز ملی فضــای مجازی، بــرای بخش 

تنظیم گری سکوها )پلتفرم ها( مصوبات اولیه ای تنظیم 
کرده که پس از تصویب، حتماً ابلاغ می شود. شورای عالی 
فضای مجازی، برای تسهیم درآمد محتوا و خدماتی که 
در بستر فضای مجازی تولید می شــود، مصوبه ای دارد 
که فرایند ابلاغ آن در حال انجام اســت و پس از ابلاغ، 
توسعه دهندگان خدمات و محتوا می توانند از هزینه ای 
که کاربر برای دریافت خدمات و محتوای آن ها پرداخت 
می کند منفعت ببرند. این اقدام اقتصاد جدیدی را شکل 
می دهد که برخی از فعالیت هایی که امروز ریسک بالایی 

دارند را اقتصادی و کم ریسک می کند.
دبیر شورای عالی فضای مجازی درباره پیشنهاداتی که 
به وزیر ارتباطات دولت چهاردهم دارد، گفت: مسیر پر 
چالشی را در حوزه فناوری در پیش داریم و اگر نتوانیم 
سرعت تولید محتوا و خدمات خود را با کشورهای دیگر 
هماهنگ کنیم دچار عقب ماندگی و چالش می شویم. 

بخشی از مسیرها در دست وزیر ارتباطات و بخش دیگر 
وزیر صمت و حتی وزیر ارشــاد اســت. انشالله یک تیم 
منسجم در دولت شکل بگیرد تا بتوانیم این مسائل را به 

شکل جدی پیش ببریم.
آقامیری درباره موضوع فیلترینگ و رفع آن توضیح داد: 
راهکار ما برای رفع فیلتر برخی پلتفرم ها و شــبکه های 
اجتماعی، به تصویب مصوبه ای در بهمن ســال گذشته 
رســید. راهکاری اضافه شــد تا مجموعــه ای از بخش 
خصوصی نیز بتواند با شــرکت ارائه دهنده خدمات که 
فیلتر است مذاکره کند و با این واسطه خدمات ارائه شود. 
بخشی دیگر نیز این است که برخی شرکت ها بتوانند با 
ابزارهایی که وجود دارد دسترسی پذیری به پلتفرم های 
فیلتر شده ایجاد کنند. در این بخش چند پلتفرم در حال 
تست هســتند و امیدواریم وزیر ارتباطات بعدی در این 

مسیر همراه باشد.

رئیس مرکز ملی فضای مجازی:

سیاست کلّی نظام، توسعه اقتصاد دیجیتال است
News kasbokar@gmail.com

مشاور معاون سیاست گذاری و ارزیابی راهبردی معاونت 
علمی دلایل پایین بودن شدت تحقیق  و توسعه در کشور را 
تشریح کرد و گفت: ایران در هزینه کرد ناخالص تحقیق  و 

توسعه در رده ۲۹ جهان قرار دارد.
به گزارش معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری در همین راستا معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، برنامه جدیدی را با 
عنوان »شبکه ملی مدیران تحقیق  و توسعه و نوآوری کشور« 
راه اندازی کرده تا ضمن ایجاد پیوندی میان فعالان این عرصه، 
تأکیدی بر اهمیت تحقیق و توسعه در پیشبرد اهداف تولیدی 
و صنعتی داشته باشد و توجه شرکت ها را بیش از پیش متوجه 
این موضوع کند. در گفت وگو با دکتر ابوالفضل باقری، مشاور 
معاون سیاســت گذاری و ارزیابی راهبردی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری جزئیات و 

ضرورت اجرای این برنامه را جویا شده ایم.
شدت تحقیق  و توسعه یا همان میزان سرمایه گذاری بر 
پروژه های تحقیق  و توسعه نسبت به تولید ناخالص داخلی 
کشور )GDP( از جمله شــاخص های مهم جهانی برای 
نشان دادن توانمندی کشورها در توسعه فناوری و نوآوری 
به شمار می رود. هرچه شدت تحقیق  و توسعه در کشوری 
بالاتر باشد، آن کشور ثروت و رفاه بالاتر و اقتصاد پویاتری 
خواهد داشت. به همین دلیل بالابردن میزان شدت تحقیق 

 و توسعه از اهداف سیاست گذاری در تمام کشورهاست.
باقری در این خصوص گفت: این میزان در کشــورهای 
پیشرو در بین سه تا پنج درصد برآورد می شود؛ در حالی 
که براساس بررسی ها، میزان این شاخص در کشور ما ۰.۸۵ 
درصد گزارش شده اســت و با توجه به میزان هزینه کرد 
ناخالص تحقیق  و توسعه )۹.۳میلیارد دلار( کشور در رده 
۲۹ جهان قرار دارد. وی افزود: این در حالی است که رهبر 
معظم انقلاب بارها در سخنان شان به ضرورت ارتقای شدت 
تحقیق  و توسعه در کشــور به میزان ۳ تا ۴ درصد تأکید 
کرده اند و در برنامه ششم توسعه نیز دستیابی به میزان ۳ 

درصد هدف گذاری شده بود.

انواع شاخص های شدت تحقیق و توسعه
به گفته مشاور معاون سیاست گذاری و ارزیابی راهبردی 
معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، شاخص شــدت تحقیق و توســعه شامل دو 

زیرمجموعــه اســت: شــاخص بــرد )Berd(: میزان 
ســرمایه گذاری تحقیق  و توســعه در بخش خصوصی 
شرکت ها نســبت به تولید ناخالص داخلی. شاخص گرد 
)Gerd(: میزان سرمایه گذاری تحقیق  و توسعه در دولت 

نسبت به تولید ناخالص داخلی.
باقری تصریح کرد: در کشور ما سهم دولت از سرمایه گذاری 
دربخش تحقیق  و توســعه بیش از ۴۰ درصد و ســهم 
بنگاه های خصوصی حدود ۲۵ درصد است. این درحالی 
است که این نسبت درکشورهای پیشرفته کاملا برعکس 
است؛ برای مثال در آمریکا سهم دولت تنها ۱۰.۳۶ درصد 
و ســهم بنگاه های تجاری۷۲.۵۷ درصد برآورد می شود. 
در واقع کشــور ما علاوه بر این که نیاز دارد به  صورت کلی 
شاخص شدت تحقیق  و توسعه در کشور را افزایش دهد، 
باید بتواند مشــارکت بخش خصوصی یعنی بنگاه های 
اقتصادی و بازیگران تأثیرگذار در اقتصاد کشــور در این 
حوزه را نیز افزایش دهد تا شاهد اثرگذاری مثبت رشد این 

شاخص بر توسعه فناوری و نوآوری باشیم.

دلایل پایین بودن شدت تحقیق  و توسعه در کشور
وی درخصوص علت پایین بودن این شــاخص در کشور 
توضیح داد: اعمال  تحریم های بین المللی علیه کشور و وجود 
بازارهای انحصاری ازمهم ترین عواملی است که موجب شده 
اقتصاد کلان کشور چندان به سمت توسعه دانش سوق 
پیدا نکند. علاوه بر این، کم توجهی به سازماندهی تحقیق 
 و توسعه در ارکان شرکت ها و بنگاه های خصوصی، کمبود 
زیرساخت های تســت و آزمون و آزمایشگاه های تحقیق 
 و توسعه، تخصیص منابع مالی شرکت ها به فعالیت های 
کم ریسک و زودبازده، خطر شکست برنامه های تحقیق  و 
توسعه و تجارب ناموفق از دیگر دلایل پایین بودن شدت 

تحقیق  و توسعه در کشور به شمار می رود.
قانون جهش، سکوی افزایش شدت تحقیق  و توسعه

مشاور معاون سیاست گذاری و ارزیابی راهبردی معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری 
بیان کرد: با تصویب قانون جهــش تولید دانش بنیان که 
از مهم ترین اهداف آن اســتفاده از ظرفیت های موجود 
در بنگاه های بزرگ اقتصادی برای توســعه زیســت بوم 
دانش بنیان کشور اســت، در دوره چهارم معاونت علمی 
تلاش شد تا بسته های حمایتی جدیدی بر مبنای همین 

قانون برای حمایت و هدایت شرکت های بزرگ به سوی 
تحقیق و توسعه و نوآوری طراحی شود.

باقری گفت: حمایت اعتبار مالیاتــی از جمله ابزارهایی  
است که می تواند به ارتقای این شاخص در کشور کمک 
کند؛ اما اجرایی ســازی آن صرفا براساس قانون جهش 
تولید دانش بنیان نمی تواند متضمن افزایش شدت تحقیق 
و توسعه در کشور باشد و به ابزارهای مکملی نیاز خواهد 
داشت تا اثربخشی این طرح را افزایش دهد؛ از جمله این 
اقدامات طرح شبکه ملی مدیران تحقیق و توسعه و نوآوری 
کشور اســت. وی درخصوص اهمیت این برنامه توضیح 
داد: متأســفانه در بیشتر شــرکت های بزرگ اقتصادی 
کشور یا واحد تحقیق و توسعه احداث نشده یا به آن توجه 
کافی نمی شــود. در این برنامه قرار است با گردهم آوردن 
مدیران و فعالان حوزه تحقیق  و توســعه کشور فرصتی 
برای اشتراک گذاری تجارب، هم افزایی، شناسایی مسائل 
مشترک، توانمندســازی و نیز ارائه خدمات ویژه به این 
مدیران در راستای گسترش فعالیت های تحقیق  و توسعه 
فراهم شود تا درنهایت سرمایه گذاری و تحقیق  و توسعه 

هدفمند در بخش خصوصی شکل بگیرد.
به گفته وی، رویکــرد اصلی معاونت علمــی ، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در راه اندازی شبکه 
ملی مدیران تحقیق  و توســعه و نوآوری کشــور تعریف 
پروژه های تحقیق  و توســعه مأموریت گرا، تأمین مالی و 
اجرای پروژه های شبکه ســازی و تأمین زیرساخت های 
مشترک تحقیق  و توسعه صنعتی، توانمندسازی فردی، 
ارتقای دانش و مهارت های افراد مؤثر در تحقیق  و توسعه و 
تقویت نهاد تحقیق  و توسعه در شرکت هاست تا در نهایت 
شاهد رشد شاخص برد از ۰.۳ درصد به ۰.۵ درصد در مدت 

دو سال باشیم.

مخاطبان شبکه
مخاطبان این برنامه قرار اســت مدیران تحقیق  و توسعه 
شــرکت ها و هلدینگ های بــزرگ صنعتــی، اعضای 
هیات علمی دانشگاه ها و پژوهشگران برجسته ارتباط با 
صنعت، مدیران تحقیق  و توسعه شرکت های دانش بنیان 
پیشرو و مدیران تحقیق  و توسعه و نوآوری در دستگاه های 
اجرایی باشــند اما در گام اول اجرای این طرح به صورت 

پایلوت مخاطبان زیر هدف قرار گرفته اند:

۱۰۰ شرکت دانش بنیان برتر براساس میزان فروش
شرکت هایی که روی موضوعات اولویت دار کار می کنند و از 
سوی ستادهای زیرمجموعه معاونت علمی یا وزارت صمت 
معرفی می شوند. این شبکه سازی و برنامه های حمایتی 
برآمده از آن، در تلاش اســت تا اهمیــت واحد تحقیق  و 
توسعه و افراد فعال در آن را برای شرکت ها پررنگ کند و به 

نوعی اعتباربخشی و هویت بخشی کند.

خدمات اختصاصی
باقری با تأکید براین موضوع که قراراســت در این برنامه 
مدیران شرکت ها بیشتر به اهمیت و اثرگذاری افراد شاغل 
در واحد تحقیق  و توسعه پی ببرند، تصریح می کند: »در این 
راستا در این برنامه معاونت علمی فقط با مدیران تحقیق 
 و توسعه شرکت ها در ارتباط خواهد بود و شرکت ها قرار 
است از طریق فعالیت های این بخش از حمایت های درنظر 
گرفته شده، بهره مند شوند. با همین هدف، اعضای شبکه 
درراستای ارتقای فعالیت های تحقیق  و توسعه در شرکت 
خود از خدماتی ویژه ای بهره مند خواهند شد. ویژه سازی 
این خدمات در بخش اعتبار مالیاتی انجام شده وطراحی 
خدمات ویژه دردیگر برنامه های حمایتی معاونت علمی 

در دست اجراست.

رویدادهای شبکه سازی و به هم رسانی
از دیگر اقدامات درنظر گرفته شده در طرح ارتقای شدت 
تحقیق  و توســعه، برگزاری رویدادهای شبکه ســازی و 
به هم رسانی با حضور اعضای این شبکه است. اولین رویداد 
از این  دست در اسفند۱۴۰۲ با مشارکت بیش از ۶۰ نفر از 
اعضا برگزارشد و درآن اعضای شبکه با ظرفیت ها و مزایای 
طرح و نیز با نحوه برخورداری از حمایت های قانون جهش 

تولید دانش بنیان آشنا شدند.
رویداد دوم، در تیرماه ســال جاری با حضور حدود ۱۲۰ 
نفر از اعضای شبکه برگزارشد که طی آن،نمایشگاهی از 
توانمندی های شرکت های دانش بنیان مستعد پیمانکاری 
تحقیق  و توسعه برای اعضای شــبکه نیز برپا شد. در این 
رویدادها مدیران تحقیق  و توســعه ضمن شبکه سازی و 
آشنایی با ظرفیت های دیگر اعضای شبکه، فرصت آشنایی 
با حمایت هایی که در قانون برای توسعه این فعالیت ها دیده 

شده را یافتند.

در نتیجــه ســقوط ســهمگین بازارهــای ســهام 
در روز دوشــنبه، ۸۰۰ میلیــون دلار از ارزش 
 اپــل و ســایر شــرکت های بــزرگ فنــاوری، 

کاسته شد.
به گزارش ایسنا، ارزش ســهام هر کدام از شرکت های 
اپل، تســلا، آلفابت و آمازون، بیــش از چهار درصد و 
»انویدیــا«، هفت درصد ســقوط کرد. ارزش ســهام 
مایکروســافت و متا پلتفــرم، تحت تاثیــر نگرانیهای 
سرمایه گذاران نسبت به احتمال وقوع رکود اقتصادی 
در آمریکا و هزینــه بیش از حد این شــرکت ها برای 
 ســاخت زیرســاخت هــوش مصنوعی، ســه درصد

 ریزش داشت.
طبــق آمــار شــرکت مالــی LSEG، ایــن هفــت 
شــرکت، در معامــلات روز دوشــنبه، حــدود ۸۰۰ 
 میلیــارد دلار از ارزش بــازار خــود را از دســت 

دادند.

موفقیت این شرکت ها که به گروه »هفت شگفت انگیز« 
معروف شده اند، آنها را در نظر سرمایه گذاران، دست 
نیافتنی کرده بود و از این رو، وقتی اوضاع طبق انتظار 
پیش نرفت، ســرمایه گذاران، واکنش منفی شدیدی 

نشان دادند.
سهام شــرکت های تراشه سازی، به شــکل گسترده، 
دچار کاهش شــد. سقوط روز دوشــنبه وال استریت، 
ســومین روز ریزش ســنگین پس از انتشــار گزارش 
اشــتغال آمریکا در روز جمعه بود که سرمایه گذاران 
را متقاضی داراییهای امن ســاخت و ایــن انتظارات 
را تقویت کرد کــه فــدرال رزرو بــرای جلوگیری از 
رکود، باید به ســرعت، نرخهای بهــره را کاهش دهد. 
از ســوی دیگر، اقدام آخر هفته شــرکت »برکشــایر 
هاتاوی« وارن بافــت در نصف کردن ســهام خود در 
 اپل، نگرانیها نســبت بــه دورنمای صنعــت فناوری 

را تشدید کرد.

همچنین گزارش پایگاه خبری اینفورمیشن و روزنامه 
فایننشــیال تایمز مبنی بر اینکه، ایرادهای طراحی و 
وقفه در تولید، عرضه پردازنده هوش مصنوعی جدید 
»انویدیا« را ممکن است به تاخیر بیاندازد، به این طراح 

تراشه ضربه زد.
ســهام شــرکت های بزرگ فناوری، در بیــش از یک 
سال گذشــته، پیشران رشــد وال اســتریت بوده، اما 
در هفته های اخیــر، تحت تاثیــر ایــن نگرانیها که 
ســاخت دیتاســنترهای بهینه شــده بــرای هوش 
مصنوعــی، پــر هزینه تــر از حــد انتظار بــوده و به 
ثمر نشســتن این هزینه ها ممکن اســت طولانی تر 
 از حد انتظار باشــد، ســهام فناوری، با فشــار فروش 

روبرو شده است.
ارزش ســهام آمــازون، مایکروســافت و آلفابــت که 
ســه شــرکت فراهم کننــده خدمات رایانــش ابری 
هســتند، پس از انتشــار گزارش درآمدهای سه ماهه 

آنها نزول کرد زیرا نتایــج مالی، این تردیــد را ایجاد 
کرد که حاشیه ســود این شــرکت ها، ممکن است از 
 میلیاردها دلار هزینه شــده بر روی هوش مصنوعی،

 لطمه ببیند.
با وجود سقوط اخیر قیمت سهام »انویدیا«، ارزش سهام 
این شرکت امسال، رشد حدود دو برابری داشته است. 
سهام مایکروســافت و آمازون حدود پنج درصد و اپل، 
هفت درصد رشد، از ابتدای سال ۲۰۲۴ تاکنون نشان 
می دهند. اما ارزش سهام تسلا از ابتدای سال تاکنون، 

۲۱ درصد کاهش داشته است.
بر اســاس گزارش رویترز، بعضی از تحلیلگران با اشاره 
به بازدهی درازمدت ســرمایه گذاری غولهای فناوری 
بر روی هوش مصنوعی، می گویند ســقوط سهمگین 
روز دوشنبه بازار ســهام، فرصت مناسبی برای خرید 
ســهام شــرکت های بزرگ فناوری به قیمت جذابتر، 

فراهم می کند.

رتبه ۲۹ ایران در هزینه کرد ناخالص تحقیق  و توسعه

سقوط ۸۰۰ میلیارد دلاری ارزش ۷ شگفت انگیز
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کشاورزي

خشكســالي اثــرات زيانبــاري بــر 
بخش هاي مختلف اقتصادي كشــور 
مي گذارد اما بدون شــك كشاورزي از 
بخش هايي اســت كه بيشترين تاثير 
را از اين پديده متحمل مي شود. همه 
زيربخش هاي كشاورزي از جمله بخش آبزي پروري و پرورش 
آبزيان در ســال هاي گذشــته كم و بيش طعم خشكسالي را 
چشيده و به نوعي متضرر شــده اند اما امسال كه خشكسالي 
ابعاد منفي خود را بيشــتر به بخش كشــاورزي نشــان داد، 
 توليد كنندگان اين بخش متحمل خساراتي شده اند كه تصورش 

را نمي كردند.
 خشكسالي امسال در استان هاي غيرشمالي كه از منابع آب هايي 
مانند چاه هاي كشاورزي، قنوات، چشمه ها و رودخانه ها براي 
پرورش آبزيان استفاده مي كنند، بيشتر به چشم مي آيد و ابعاد 
اين خشكسالي به حدي بوده كه در برخي مزارع پرورش آبزيان، 

توليد نصف شده است كه جاي تامل دارد. 
چندي پيش محمــد پوركاظمي، رئيس موسســه تحقيقات 
علوم شيلاتي در گفت وگويي با ايسنا گفته بود كه خشكسالي 
اثرات زيانبــار و متعددي در تــداوم حيات آبزيان و توســعه 
آبزي پروري در كشــور دارد و تاثير خشكســالي براي ماهيان 
ســردآبي به مراتب بيشــتر از ديگر بخش هــاي آبزي پروري 
بوده به گونه اي كــه در بعضي از اســتان ها بــا كاهش ميزان 
دبي و حجــم آب، كيفيت آب بــراي زندگي آبزيــان پايين 
آمده و در بعضي از اســتان ها به ويژه اســتان هاي غرب كشور، 
خشكســالي موجب خشك شــدن منابع آب زيرزميني )چاه 
 و  چشمه( شــده و بعضي از مزارع توليد ماهي را كاملا تعطيل 

كرده اند.
 به گفته رئيس موسســه تحقيقات علوم شيلاتي كشور، بر اثر 
كم آبي و كاهش دبــي آب رودخانه ها، ميزان مهاجرت ماهيان 
براي تخم ريزي طبيعي به سرمنشا كاهش يافته و از سوي ديگر 
در زمان رهاسازي بچه ماهيان از طريق فعاليت  بازسازي ذخاير 

با تهديد جدي مواجه هستيم. 
   زمينگير شدن صيدگاه هاي ميگوي جزيره هرمز

به گفته حميد مقصودي، عضو تعاوني شيلات استان هرمزگان، 
29 هزار صياد در اين استان فعاليت دارند كه خشكسالي به طور 

مستقيم بر زندگي آنها تاثيرگذار بوده است. 
اين صياد درباره تاثير خشكســالي روي صيــد ماهي در اين 

استان، به »كسب وكار« مي گويد: در زمان خشكسالي همانند 
آنچه با آن روبه رو هستيم، آب باران و رودخانه كمتر به سمت 
دريا روان مي شوند و طبيعي است كه آب شيرين، مواد كاني و 
مغذي كمتري از اين طريق وارد آب هاي ساحلي دريا مي كند 
كه ماهيان و ديگر آبزيان براي تخم ريزي و پرورش نوزاد خود 

به آنها احتياج دارند. 
مقصودي معتقد است كه هرچقدر كه ورودي آب رودخانه ها 
به دريا كمتر شود معنايش اين است كه زيستگاه نوزاد ماهي ها 
محدود تر شده و حلقه اول توليد آبزيان تهديد شده است. اين 
پرورش دهنده ماهي با اشــاره به اينكه در شــرق بندرعباس 
حوالي جزيره هرمز در ســال هاي گذشــته 4 رودخانه فصلي 
جريان داشته كه در حال حاضر جريان ضعيفي دارد، گفت: اين 
منطقه از صيدگاه هاي اصلي ميگوي هرمزگان است كه سالانه 
نيمي از ميگوي هرمزگان در آن صيد مي شود اما اين صيدگاه 
به دليل خشكسالي در عرض يك سال 317 تن از توليد خود را 

از دست داده است. 
به گفته مقصودي به دنبال بروز خشكسالي در منطقه، شركت 
آب منطقه اي هرمزگان به بهانه تامين آب شرب مردم، دبي آب 
ورودي مزارع توليد ماهي ما را تا 50 درصد كاهش داده تا جايي 
كه در برخي مزارع، ماهي ها به دليل كمبود آب و اكسيژن خفه 
شدند و بسياري از توليدكنندگان خسارت جبران ناپذيري را از 

اين بابت ديده اند. 

    كاهش توليد آبزيان سرزمين چشمه ها
لرستان از ديگر استان هايي است كه يكي از قطب هاي پرورش 
ماهي در كشور به شمار مي آيد و به سرزمين چشمه ها و آبشارها 
شهرت دارد اما عمق خشكسالي امسال در كشور به حدي است 
كه حتي توليد آبزيان اين استان را نيز تحت تاثير قرار داده است. 
كيارش بيرانوند، يكي از پرورش دهندگان ماهي در اين استان 
كه در صــادرات ماهي نيز فعاليت مي كند، به »كســب وكار« 
مي گويد: سال گذشته در اين استان 22 هزار تن انواع آبزيان 
توليد شــده بود و با توجه به توســعه قابل توجه آبزي پروري 
در اين يك ســال، مجوزهايي كه صادر شــده، بايد امســال 
 توليد ما به 28 هزار تن مي رســيد كه به دليل خشكسالي اين

 اتفاق نيفتاد. 
بيرانوند با اشاره به اينكه ســالانه 13/5ميليارد مترمكعب از 
آب هاي لرستان از اين اســتان خارج مي شود، بر اين موضوع 

تاكيد مي كند: كاهش توليد ما در شــرايطي حاصل شده كه 
بيشتر توليد كنندگان ما در مسير خروجي اين آب قرار دارند 
در غير اين صورت خشكســالي توليد آبزيان لرستان را بيشتر 

تحت تاثير قرار مي داد. 
بيرانوند با تاكيــد بر ظرفيت بالقوه لرســتان در توليد آبزيان، 
ادامه داد: خشكسالي امسال موجب شد در درياچه پشت 2 سد 
استان نتوانيم اقدام به پرورش ماهي كنيم و در بقيه سدها نيز 

كاهش سطح آب را داشتيم. اين پرورش دهنده ماهي معتقد 
است: در سال هاي گذشته قفســي كه در قالب طرح پرورش 
ماهي استفاده مي شد، روي آب مي ماند اما امسال اين قفس ها 

به كف آب رسيده است.
 به گفتــه بيرانوند در اين اســتان در بخــش ماهيان گرمابي 
)كپور ماهيان( خشكســالي تاثير چنداني نگذاشــته اما در 
مناطق كــم آب در بخش هــاي ميانــي و غرب اســتان در 

 ميــان مــدت و بلندمــدت در بعضي از مــزارع بــا كم آبي 
مواجه شويم. 

اين پرورش دهنده معتقد است كه بر اثر كم آبي و كاهش دبي 
آب رودخانه ها، ميزان مهاجرت ماهيان براي تخم ريزي طبيعي 
به سرمنشا كاهش يافته و از ســوي ديگر در زمان رهاسازي 
بچه ماهيان از طريق فعاليت  بازســازي ذخاير با تهديد جدي 

مواجه هستيم. 

گزارش »كسب وكار« از تاثير خشكسالي برتوليد و پرورش ماهي

ماهي ها  تشنه  می میرند

پس از تامين منابــع آب، تلاش براي 
حفظ كاربــري اراضي كشــاورزي از 
ديگر دغدغه هاي مديران كشــاورزي 
كشور است. در تهران در پارك ها برج 
مي سازند و در روستاها در زمين هاي 

كشاورزي، خانه و ويلا. اين داستان قديمي است. 
در اين ميان با گشتي ساده در اطراف تهران مي توان آثار تخريب 
روي اراضي كشاورزي تغييركاربري داده شده را ديد كه سال ها 
پس از اجراي ناقص حكم، همچنــان بلاتكليف و بدون توليد 
باقي مانده اند.  مســاحت جنگل ها، مراتع، باغ ها و زمين هاي 
كشاورزي در كشور كاهش يافته و در برخي مناطق در معرض 
نابودي هستند. اين روند در چند سال اخير بسيار سرعت گرفته 
و هزاران اصله درخت در جنگل ها و مناطق حفاظت شده قطع 
شده و سازمان هاي حفاظت محيط زيست و جنگل ها و مراتع 
به عنوان متولي حفاظت از اين ميراث ملي نتوانســته اند براي 

جلوگيري از نابودي جنگل ها اقدام فوري انجام دهند. 
كارشناسان محيط زيست و كشــاورزي معتقدند اگر نابودي 
جنگل ها با روند فعلي ادامه يابد، در 30 ســال آينده در كشور 
جنگلي باقي نخواهد ماند. قوانين مرتبط با اين موضوع در سال 
1374 خورشيدي تصويب و سپس در سال 1385 اصلاح شد.

 طبق اصلاحيه قانون حفــظ كاربري اراضــي زراعي و باغ ها 
مصــوب 1385/8/1 مجلــس شــوراي اســلامي؛ هرگونه 
تغييركاربري اراضي زراعي و باغ ها منجر به صدور حكم قلع و 
قمع و اعاده به وضع سابق و پرداخت جزاي نقدي خواهد شد و 
تنها راه جلوگيري از وقوع چنين جرمي، اخذ مجوز از كميسيون 
تبصره يك ماده يك قانون مذكور )مســتقر در سازمان جهاد 

كشاورزي استان ها( اعلام شده است. 

  برخورد با زمين خواران
شمس ا... شــريعت نژاد، عضو كميسيون كشــاورزي، ضمن 
درخواست از دولت براي ورود جدي به مبارزه با پديده زمين 
خواري و تغيير كاربري اراضي، به »كسب وكار« مي گويد: دولت 
براي مقابله با اين پديده با دو گروه سوداگران كه با استفاده از 
روابط خاص و كشاورزان كه مجبور به فروش زمين هستند بايد 

با دو شكل متفاوت برخورد كند. 
نماينده مردم تنكابن، رامسر و عباس آباد از دولت مي خواهد كه 
هرچه سريع تر با تغيير كاربري اراضي كشاورزي و زراعي، مقابله 
كند و مي گويد: در بحث تغيير كاربري اراضي دولت بايد در ابتدا 
سوءاستفاده كنندگان و دوم كشاورزاني كه مجبور به اين كار 
هستند را در نظر داشته و با اين دو گروه برخورد متفاوت داشته 
باشــد. به گفته اين نماينده مجلس، در بحــث تغيير كاربري 
اراضي، افرادي هســتند كه با دريافت مجوزهاي غيرقانوني با 
اســتفاده از كانال ها و روابط خاص، كار خود را پيش مي برند. 
عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس با بيان 
اينكه اين افراد سوءاستفاده گر زمين را با قيمت ارزان مي خرند 
و باقيمت بسيار بالايي مي فروشند، تاكيد مي كند: بايد با اين 

افراد به صورت جدي برخورد شود. 

  ساخت و ساز در اراضي كشاورزي
اين نماينده مجلس در ادامه حرف هاي خود با اشــاره به اينكه گروه 
دوم كه در بحث تغيير كاربري زمين موردتوجه اند، مردمي هســتند 
كه زمين هاي زراعي را با قيمت ناچيز مي فروشــند، ادامه مي دهد: 
بايد بررسي شود چرا سود و منفعت اقتصادي لازم براي فعاليت هاي 
زراعي وجود ندارد و مردم زمين هاي كشاورزي حاصلخيز را با قيمت 
بسيار پاييني مي فروشند. عضو كميسيون كشاورزي با بيان اينكه در 
چند سال اخير ســرعت تغيير كاربري در بخش كشاورزي افزايش 
يافته، معتقد است كه در اكثر استان هاي كشور، تغيير كاربري اراضي 

كشــاورزي و فروش اين زمين ها براي ســاخت ويلا يا كاربري هاي 
ديگر وجود دارد و ديگر مختص استان هاي شمالي نيست.  به گفته 
شريعت نژاد در شمال كشور زمين خواري با شدت بيشتري در حال 
انجام است و ساخت و سازها بالا رفته به طوري كه جنگل ها نسبت به 
40 سال پيش به شدت تخريب شده اند. اين نماينده مجلس بر اين باور 
است حتي اگر قوانين موجود درست اجرا مي شد و نظارت بيشتري 
صورت مي گرفت، با همين قوانين نيز مي توانستيم جلوي تغيير كاربري 
اراضي را بگيريم و مانع از زمين خواري ها شويم، با وجود اين مجلس 
براي مبارزه با اين عمل غيرقانوني، اقدام به تشديد قوانين كرده است. 

  تعيين مجازات بازدارنده
عضو كميســيون كشاورزي تناسب نداشــتن مجازات تغيير 
كاربري زمين ها با جــرم را يكي از دلايل وجــود تغييرهاي 
گســترده زمين ها در روســتاها مي داند و می گويد: در قانون 
جديد مجازات شــديدي براي عاملان تغيير كاربري اراضي 
پيش بيني شــده اســت، مجازات ها بايد بازدارنده باشــند. 
به گفتــه وي نبود تناســب ميــان ارزش افــزوده حاصل از 
فعاليت هــاي زراعي و باغي بــا ارزش ايجادشــده از فروش 
زمين موجب شــده تا بســياري از كشــاورزان و باغداران به 

فروش يا تفكيك اراضــي خود اقدام كننــد. عوامل افزايش 
قيمت زمين، توريســتي بــودن منطقه، بيــكاري، موقعيت 
و امكانات روســتا از مهم ترين نيروهاي محرك انســاني در 
تشديد تغييرات كاربري اراضي و تخريب جنگل ها و افزايش 
اراضي مســكوني هســتند. او ادامه مي دهد: با برنامه ريزي 
صحيــح و در نظر گرفتــن عواملــي از قبيل ايجــاد قانوني 
كارآمد درباره كاربري زمين، حمايت دولت از كشــاورزان و 
 باغداران مي توان از تخريب جنگل ها و زمين هاي كشاورزي 

جلوگيري كرد. 

فعاليت هاي زراعي خرده مالكي براي كشاورزان سود ده نيست

زياندهي کشاورزي ؛ عامل تغییر کاربري زمین
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 صنعت
و معدن

 از آنجا كه توليد صنعت فرش دستباف 
در ايران به دوره مادهــا برمي گردد و 
ريشه در فرهنگ و تاريخ كشور دارد. به 
وضوح مشاهده مي شود كه تجارت اين 
محصول در دوران هاي مختلف رونق 
مناسبي داشته و با مدرن شدن اين صنعت روز به روز بر ميزان 
تقاضاي اين محصول دربازارهاي جهاني افزوده شده است. در 
چنين شرايطي و با تاكيدات صورت گرفته بر لزوم جدا شدن از 
اقتصاد تك محصولي و رونق صادرات و درآمدزايي، به نظرمي 
رسد دولت، مجلس و سياســت گذاران صنعت فرش دستباف 
بايد درصدد ايجاد تسهيل در روند توليد، عرضه و صادرات اين 

محصول استراتژيك باشند. 
در حال حاضر عمده ترين مشــكلات صنعت فرش دستباف 
كشور، علاوه بر حضور رقباي قدر در بازارهاي جهاني، تامين 
مواد اوليه )رنگ، طرح و الياف طبيعي و مصنوعي و...( با كيفيت 
مطلوب و در نهايت، مشــكلات مالياتي شديد در اين صنعت 
است كه اين امر در مدت اخير باعث شــده تا وزارت صنعت، 

معدن و تجارت نيز در اين خصوص وارد عمل شود. 
به نحوي كه چندي پيش عين ا... علاء، مشــاور امور مالياتي 
وزارت صنعت، معدن و تجارت بر لزوم تهيه و تدوين لايحه اي 
جهت رفع مشكلات مالياتي در صنعت فرش كشور تاكيد كرد، 
تا پس از بررسي هاي لازم اين لايحه تهيه و به مجلس شوراي 
اســلامي ارائه و پس از اجراي آن مسير توليد اين محصول در 

كشور هموار شود. 
در اين رابطه غلامحسين نيشابوري، نايب رئيس اتحاديه صنف 
فروشندگان فرش دستباف درگفت وگو با »كسب وكار« بيان 
كرد: صنعت فرش در كشور از جمله صنايعي به شمار مي رود كه 
با توجه به اثربخشي آن در ميزان صادرات كشور و قابليت فراوان 
افزايش آن، متاسفانه مدت هاست كه مورد غفلت قرار گرفته 
است و مشكلات عديده اي را در چرخه توليد و عرضه خود دارد. 
وي ادامه داد: در گذشته بازار فرش دستباف شكل انحصاري 
داشت و تقاضا براي آن به شدت بالا بود، اما با ورود ساير كشورها 
به توليد اين محصول و به وجود آمدن رقابت، فرش از انحصاري 
بودن خارج شد و هر كشوري كه توانايي توليد اين محصول را 

داشت، مي توانست بازاري را تسخير كند. 
وي گفت: در اين شرايط، قيمت تمام شده و كيفيت حرف اول 
را در بازارهاي بين المللي مي زد و محصولي كه كيفيت و قيمت 

مناسب تري را داشت، بيشترين تقاضا را جلب مي كرد. در اين 
حالت با توجه به قيمت بالاي فرش كشور به دليل اعمال برخي 
سياست هاي نادرست در روند توليد و عرضه، متاسفانه كيفيت 
و قدمت، فداي سياست هاي نادرست  شــد و برخي از بازارها 
تحت تسخير كشــورهاي توليدكننده اي كه قيمت و كيفيت 
 پايين تري داشــتند، قرار  گرفت كه البته اين روند تاكنون نيز

 ادامه دارد. 
نايب رئيس اتحاديه صنف فروشندگان فرش دستباف افزود: 
براي رفع اين معضل و دستيابي به جايگاه اوليه كشور درتوليد و 
صادرات فرش دستباف در بدو امر بايد زمينه هايي فراهم شود تا 
توليد كننده بتواند با بهره گيري از مواد اوليه باكيفيت و كاهش 
پرداخت هزينه هاي جانبي، قيمت تمام شــده خود را كاهش 
دهد و درعرصه رقابت، هم از جهت كيفيت و هم از لحاظ قيمت 

موفق تر باشد. 
وي درباره مشكل عمده فعالان فرش دستباف گفت: ماليات از 
جمله مشكلاتي بوده كه سال ها بر توليد كنندگان و فروشندگان 
فشار وارد كرده است، اين در حالي است كه مدت ها پيش اعلام 
شــد كه توليدكنندگان از پرداخت ماليات معاف هستند اما 
توجهي به اين امر صورت نگرفت و توليدكنندگان كماكان ملزم 

به پرداخت ماليات هاي سنگين هستند. 
نيشابوري با انتقاد از كل سيستم مالياتي در بخش صنعت فرش 
بيان كرد: در حال حاضر رونــد تعيين ميزان ماليات در بخش 
فرش نادرست است زيرا تكيه بر فاكتورها و مميزي هاي سازمان 
امور مالياتي تنها باعث مي شود افرادي كه بايد ماليات كمتري 
بپردازند، مجبور به پرداخت ماليات بيشــتري شوند و در اين 

صورت عدالت در پرداخت ماليات زير سوال برود. 
وي گفت: طبق قانون ماليات كســاني كه در شهرستان ها به 
فعاليت مي پردازنــد درصورتي كه دفتر كار خود را در شــهر 
ديگري داير كنند، از معافيت مالياتي برخوردار نمي شوند كه 
اين امر نيز اقدامي غيرمنطقي به نظر مي رسد، به نحوي كه در 
اين خصوص نيز فهرستی از اين توليدكنندگان شهرستاني تهيه 
شده تا با ارائه به مجموعه هاي مرتبط جلوي اين برخوردهاي 
نادرست در صنعت فرش گرفته شــود و فعال صنعت فرش با 

آرامش بيشتري به توليد محصول بپردازد. 
وي درباره تهيه و تدوين لايحه رفع معضلات مالياتي نيز بيان 
كرد: چندي پيش بحث تهيه و تدوين اين لايحه جهت تسهيل 
درفعاليت توليدكنندگان صنف فرش دســتباف مطرح شد تا 

با اين اقدام جلوي هرگونه برخوردهاي ســليقه اي، ماليات بر 
درآمد واحدهاي توليدي و اعمال فشــارهاي بي دليل از سوي 
سازمان امور مالياتي گرفته شــود كه درحال حاضر اين مورد 
 درحال بررسي توســط وزارت صنعت و مركز ملي فرش ايران

 است. 

وي در رابطه بــا روند تهيه اين لايحه ابراز داشــت: با انعكاس 
مشــكلات مالياتي توســط توليد كنندگان فرش دستباف به 
اتحاديه مربوطه و بررسي جلسات پيوسته با مركز ملي فرش، 
وزارت صنعت و مجموعه هاي مرتبــط اين لايحه تهيه و پس 
از بررسي نهايي توسط وزارت صنعت، به مجلس ارائه خواهد 

شد؛ كه البته اين لايحه درحال حاضر درمرحله بررسي جهت 
تدوين قرار دارد و اميد مي رود با تهيه و اجراي آنها از بخشي از 
هزينه هاي تحميلي به توليد اين محصول كاسته شود و ايران 
بتواند همچون گذشته بيشتر بازارها را در عرصه صادرات فرش 

تحت سلطه خود قرار دهد. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

فرش ایرانی، قربانی سیاست های مالیاتی 

ســال گذشــته كــه معــاون اول 
رئيس جمهور در »چهارمين همايش 
چشــم انداز صنعت فولاد« برضرورت 
تدوين نقشــه راه در اين حوزه تاكيد 
كرد، اميد فعــالان صنعتي براي ارائه 
سند چشــم انداز فولاد زنده شد اما با گذشــت نزديك به يك 
سال از اين همايش و ادامه مشكلات در زمينه مكان سنجي و 
نيازسنجي احداث مجتمع هاي فولادي نشان داد كه طراحي 

اين سند به دست فراموشي سپرده شده است. 
در اين ميان ابراز نگراني مسئولان صنعتي استان هاي مختلف 
از اســتقبال رو به گســترش ســرمايه گذاران براي احداث 
كارخانه هاي فولاد در مناطق فاقد شــرايط و زيرساخت هاي 
لازم، اهميت تدوين ســند چشــم انداز در صنعت فولاد را بار 
ديگر گوشــزد مي كند.  در همين خصوص بهــادر احراميان؛ 
عضو هيات مديره انجمن توليدكنندگان فولاد ضمن اشاره به 
استقبال مسئولان دولتي و نمايندگان مجلس شوراي اسلامي 
براي احداث مجتمع هاي فولادســازي در شهرهاي مختلف 
به »كســب وكار« گفت: باتوجه به اينكه صنعت فولاد يكي از 
راه هاي شناخت توسعه و پيشرفت صنعتي يك كشور محسوب 
مي شود، تمايل بســياري از سوي ســرمايه گذاران دولتي و 
خصوصي براي تاسيس مجتمع هاي فولادي از جمله ذوب آهن، 

نورد و... مشاهده مي شود. 
احراميان افزود: باوجود رغبت فراوان ميان سرمايه گذاران در 
اين حوزه، در اغلب طرح هاي 8گانه فــولادي كه اكنون به 7 
طرح كاهش يافته اند، مكان يابي دقيق و مناسبي براي احداث 
مجتمع هاي فولادي صورت نگرفته اســت ضمن اينكه ساير 
كارخانه های فولادي خصوصي و دولتي فعال نيز با اين مشكل 

دست به گريبانند. 
وي در ادامه اظهار كرد: فعالان فولادي بارها بحث بي توجهي 
به مكان يابي و مكان سنجي را مطرح و در اين زمينه اعلام خطر 
كرده اند اما اين موضوع چندان از ســوي مسئولان امر جدي 

گرفته نشده است. 
اين عضو هيات مديره انجمن توليد كنندگان فولاد ضمن اشاره 
به سهل الوصول بودن مكان سنجي براي احداث كارخانه هاي 
فولاد، افزود: در حال حاضر بــازار داخل از محصولات فولادي 
اشباع شــده اســت و اين محصول مازاد مصرف داخل توليد 
مي شود پس درصورت استقبال سرمايه گذاران براي توليد آهن 
اسفنجي يا هربخش از زنجيره توليد فولاد، درابتدا بايد برنامه اي 

براي صادرات و شناخت بازارهاي خارجي طراحي شود. 
احراميان ادامه داد: فعاليت در بخش صادرات نيازمند احداث 
كارخانه در نزديكي مرزهاي آبي به ويژه آب هاي آزاد اســت 
زيرا در غير اين صورت، ســرمايه گذاري در حوزه فولاد توجيه 
اقتصادي ندارد. وي ادامه داد: تجربه 10 ســال گذشته نشان 
داده است كه ورود سرمايه گذاران به حوزه فولاد بدون بررسي 
و تحقيقات لازم درحوزه مكان يابي و مكان سنجي بوده است 
اما هم اكنون مهم ترين مساله اي كه بايد موردتوجه قرار بگيرد، 

بحث كاهش هزينه هاي حمل و نقل منابع آبي و ذخاير معدني 
است.

 
  حوزه فولاد کشور نیازمند تدوین سند چشم انداز

محمدبياتيان؛ عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس شوراي 
اسلامي ضمن انتقاد از نبود استراتژي مشخص در زمينه توسعه 
صنعت و معدن كشور گفت: متاسفانه استان ها و مناطق مختلف 
كشور نقشه راه مشخصي در بخش صنعت و معدن ندارند كه 
در اين زمينه مي توان به تجربه تلخ احداث ذوب آهن اصفهان و 

مشكلات ايجاد شده در پي احداث اين مجتمع در كنار منابع 
آبي منطقه اشاره كرد. 

بياتيان ادامه داد: درحال حاضر آنچه مهم به نظر مي رسد احداث 
كارخانه هاي فولادي در نزديكي منابع آبي، ذخاير معدني و تهيه 
زيرساخت هاي مناسب دراين مناطق است. به عنوان نمونه استاني 
مانند گيلان زيرســاخت ريلي لازم را براي حمل و نقل ندارد و 
ساخت كارخانه فولاد دراين اســتان توصيه نمي شود. نماينده 
مردم بيجار در مجلس شوراي اسلامي ضمن پيشنهاد به وزارت 
صنعت، معدن و تجارت براي تدوين نقشــه راه در حوزه فولاد 

گفت: اين وزارتخانه بايد هرچه سريع تر براي تمامي حوزه هاي 
صنعتي و معدني سند چشــم انداز تدوين كند زيرا هم اكنون در 
بسياري از صنايع به دليل وجود اقدامات سليقه اي شاهد ساخت 
مجتمع هاي صنعتي و معدني هستيم كه علاوه بر نبود اقدامات 
كارشناسي لازم، صرفه اقتصادي نيز به همراه ندارند. بياتيان افزود: 
در صورتي كه بازار داخلي از محصولات فولادي اشباع شود براي 
صادرات در اين حوزه نيز بايد بحث نيازسنجي جدي گرفته شود 
زيرا تجربيات موجود در زمينه صادرات فرش، كاشــي و... نشان 
داده است كه نبود كارشناسي در زمينه نيازسنجي و تشخيص 

نادرســت مقاصد هدف، شكســت در بازار داخلي را نيز موجب 
مي شود.   اين عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس در پايان 
گفت: با توجه به مشكلات موجود در حوزه صنعت و معدن كشور 
و نبود استراتژي لازم در اين زمينه، حدود 150 نفر از نمايندگان 
مجلس شوراي اسلامي تذكري را براي ارائه به وزيرصنعت، معدن 
و تجارت آماده كرده اند كه در آينده نزديك اين تذكر را در صحن 
علني مجلس مطرح مي كنند تا بر اين اســاس ايــن وزارتخانه 
 هرچه ســريع تر ســند چشــم اندازي را براي اين حوزه تدوين

 كند. 

»كسبوكار«ازنيازصنعتفولادگزارشمیدهد

راه صادرات فولاد دسترسی به آب های آزاد است
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سید محسن موسوی: نماینده مردم شــریف تفرش ،آشتیان و فراهان در مجلس 
شورای اسلامی گفت : بهینه سازی مصرف انرژی برق مسئولیت اجتماعی است که 

برعهده آحاد اقشار جامعه است.
ولی الله بیاتی در مراسم اهدای جایزه بزرگ ۱۰۰میلیون تومانی به برنده پویش با 
انرژی  " خانم منیر ارتکل" درفراهان ،افزود: اگر مشترکان بخش خانگی، مصرفشان 

را مدیریت کنند موجبات توسعه و تامین برق صنایع و کشاورزان را فراهم می کنند.
بیاتــی بابیان اینکــه پویش با انــرژی نباید پویشــی مقطعی و کوتاه باشــد اما 
دست اندرکاران آن امیدوارند با همکاری مشترکان و کاهش ۱۵ درصدی مصرف 
برق اثر بزرگی بر بهینه کردن فرهنگ و رفتار مصرف کنندگان بگذارد و این رفتار 

استمرار داشته باشد.

وی با اشاره به اینکه بهینه سازی مصرف برق مسئولیت اجتماعی که بر عهده آحاد 
جامعه است، افزود: صرفه جویی در مصرف و پرهیز از اسراف بخشی از آموزه های 
دین مبین اسلام است و همه ما معتقدیم اسلام حتی برای کوچکترین برنامه زندگی 
انسان ها نیز برنامه دارد، پایبندی به اخلاق و مسئولیت اجتماعی ایجاب می کند که 

ما از مصرف بی رویه برق پرهیز کنیم.

سید محسن موســوی: مدیر کل راه وشهر سازی 
اســتان مرکزی گفت: باید با متقاضیان به صورت 
شفاف صحبت کرده و جمع بندی قیمت تمام شده 
پروژه ها که از جمله موارد مهم و مطالبات متقاضیان 

است را به آنها اعلام کنیم.

به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی 
)استان مرکزی( جلسه بررسی پروژه های نهضت 
ملی مسکن با کارگزاری ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام )ره( در شهرهای اراک، ساوه و مهاجران باحضور 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری مرکزی، 

مدیر کل راه وشهر سازی استان، مدیر عامل شرکت 
عمران شــهرهای جدید امیر کبیــر و مهاجران، 
نمایندگان ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره (، 
معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی، 

نماینده بانک عامل و سایر کارشناسان برگزار شد.

بهینه سازی مصرف انرژی برق مسئولیت اجتماعی است

بررسی پروژه های مسکن ستاد اجرایی فرمان امام )ره( در اراک، ساوه و مهاجران
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آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آرای صادره در هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بهشهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان واقع در اراضی 

مزروعی حسین آباد پلاک ۱ اصلی بخش ۱۸ ثبت بهشهر به شرح ذیل می باشد 
۱- آقای عزیز دارابی فرزند امیر نسبت به ششدانگ یکقطعه زمین مزروعی به مساحت ۶۲۵۴٫۲۷ متر 

مربع به شماره کلاسه  ۱۴۰۲/۱۴۸۰ 
۲- آقای عزیز دارابی فرزند امیر نسبت به ششدانگ یکقطعه زمین مزروعی به مساحت ۶۱۷۷٫۵۸ متر 

مربع به شماره کلاسه  ۱۴۰۲/۱۴۸۱ 
برابر برگه استشهادیه ارائه شده محرز گردیده است که مستند مالکیت مع الواسطه از مالک غیر رسمی 
اشخاص به متقاضی واگذار شده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز 
آگهی میشود در صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی 
است در صورت انقضاء مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد : 

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰3/۰۵/۰۶   تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰3/۰۵/۲۰ 
محمد حسن صادقی ، سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بهشهر 

شناسه آگهی ۱۷۵۷9۴۲ 

آگهی اختصاصی موضوع ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 و ماده ۱3 آئیــن نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی به شماره ۱۴۰۲۶۰3۱۰۰۰۶۰۱۱۱۰۸ مورخ ۱۴۰۲/۰9/۲۱ هیات 
اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرســتان نور تصرفات مالکانه و بلا 
معارض متقاضی آقای / خانم محمد رضازاده مهلبانی فرزند علی اکبر در 
قسمتی از شش دانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی )کاربری مسکونی( 
به مســاحت ۲۷۵ متر مربع به پلاک ۱۲3 فرعی از ۲ اصلی واقع در قریه 
لشــکنار بخش ۶ الحاقی ییلاقی حوزه ثبت نور خریداری از آقای خانم/ 
جهانگیر راجی مورد تائید و محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز رروزنامه سراسری و محلی آگهی می 
گردد در صورتی که اشــخاص ذی نفع به آراء اعلام شده اعتراض داشته 
باشند باید از تاریخ انتشار ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک 
تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف آگهی تا دو یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید 
و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار اول ۱۴۰3/۰۵/۰۶ 
تاریخ انتشار دوم ۱۴۰3/۰۵/۲۰ 

علی سعادتی 
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان نور

شناسه آگهی ۱۷۵۸۱3۴ 

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبتی نوشهر
نظر به دستور مواد ۱ و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
۱39۰/9/۲۰ املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی 
نوشهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت 

اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد.
املاک متقاضی واقع در مزرعه بلرمآب پلاک ۱۰۷ اصلی بخش ۲ قشلاقی کلاسه ۱۴۰۲/۱3۰۴ 

پلاک ۲39 فرعی آقای محمد فراهانی فرزند محمد حسین نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با 
بنای احداثی )کاربری مسکونی( به مساحت ۲۲۶.۰۴ متر مربع خریداری بدون واسطه / با واسطه از 

آقای سید محمد رضا موسوی میرکلایی
لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 
۱3 آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه محلی / کثیر الانتشار 
در شهرها منتشر و در روستاها علاوه بر انتشار آگهی رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع 
به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق 
در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض 
باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید 
و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول 
به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض 
گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت 
مینماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. بدیهی است برابر ماده ۱3 آئین 
نامه مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهار نامه ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیات 
پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید حدود مراتب را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت 
همزمان باطلاع عموم میرساند و نسبت به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود واحد 

ثبتی آگهی تحدید حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید.
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰3/۰۵/۰۶ 
تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰3/۰۵/۲۰ 

علی اکبر مقدسی فر
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نوشهر

شناسه آگهی  ۱۷۵9۱۲۲ 

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
نظر به دستور مواد ۱ و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مصوب ۱39۰/9/۲۰ و برابر رای ۱۴۰3۶۰3۱۰۰۷۶۱۷ مورخ ۱۴۰3/۰3/3۱ 
هیات قانون تعیین تکلیف ... موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی 
...... چمســتان...... تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای / خانم سیدامیر رضا 
سیدی فرزند سید محمد حسین نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی 
به مساحت ۲۷۵/۷ متر مربع که مقدار ۴۰ سیر مشاع عرصه وقف می باشد به شماره 
پلاک ۱۰۰ فرعی از ۱۰ اصلی واقع در قریه فولاد کلا بخش ۲ خریداری شده از آقای و 
خانم سید مرتضی علوی مالک رسمی محرز گردیده است لذا به موجب ماده 3 قانون 
تعیین تکلیف وضیعت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱3 آئین 
نامه مربوطه این اگهی در دو نوبت به فاصلــه ۱۵ روز از طریق این روزنامه و محلی / 
سراسری در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص 
ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در 
روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک 
تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت 
به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره 
ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی 
دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد با معترض، گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور 
سند مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست 

تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰3/۰۵/۲۰ 
تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰3/۶/۵ 

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک چمستان 
عین اله تیموری 

شناسه آگهی ۱۷۶۵۸۶۵ 

آگهی فقدان سند مالکیت 
خانم فاطمه درویش حق با ارئه ۲ برگ استشهادیه المثنی که در دفترخانه 
۱۴ بابل امضا شده و طی درخواست ۱۴۰3۲۱۷۱۰۰۰۴۰۲۱۰۸۴ مورخ 
۱۴۰3/۰۵/۱۰ اعلام نمود 3 دانگ مشاع از ششدانگ پلاک 3۴۵۸ فرعی 
از ۲۸۱۴ اصلی بخش یکشرق ثبت بابل با شماره دفتر ۲۵3 و صفحه ۶۸ و 
شماره ثبت ۲33۴9 به نام ایشان سند صادر گردید سپس در اثر جابجایی 
اعلام مفقودی نموده اند در اجرای ماده ۱۲۰ اصلاحی آئین نامه قانون ثبت 
و تبصره های ذیل آن در صورتی که تا ۱۰ روز تا انتشــار آگهی اعتراضی 
نرسیده یا در صورت اعتراض اصل سند مالکیت یا سند معامله ارائه نشده 

باشد نسب به صدور سند المثنی اقدام خواهد شد. 
شماره سریال مفقودی ۴۷33۴9 میباشد. 

تاریخ انتشار: ۱۴۰3/۵/۲۰ 
سید مهدی حسینی کریمی
رییس اداره ثبت اسناد و املاک بابل 

شناسه آگهی ۱۷۶۵9۰۱

آگهی فقدان سند مالکیت 
فاطمه درویش حق با ارئه ۲ برگ استشهادیه المثنی که در دفترخانه ۱۴ 
بابل امضا شده  و طی درخواست ۱۴۰3۲۱۷۱۰۰۰۴۰۲۱۰۸۴ مورخ 
۱۴۰3/۰۵/۱۰ اعلام نمود 3 دانگ مشاع از ششدانگ پلاک 3۴۵۸ فرعی 
از ۲۸۱۴ اصلی بخش یکشــرق ثبت بابل با شماره دفتر ۲۵3 و صفحه 
۷۲ و شماره ثبت ۲33۴9 به نام ایشان سند صادر گردید سپس در اثر 
جابجایی اعلام مفقودی نموده اند در اجرای ماده ۱۲۰ اصلاحی آئین نامه 
قانون ثبت و تبصره های ذیل آن در صورتی که تا ۱۰ روز تا انتشار آگهی 
اعتراضی نرسیده یا در صورت اعتراض اصل سند مالکیت یا سند معامله 

ارائه نشده باشد نسب به صدور سند المثنی اقدام خواهد شد 
شماره سریال مفقودی ۴۷33۴۷ میباشد. 

تاریخ انتشار: ۱۴۰3/۰۵/۲۰  
سید مهدی حسینی کریمی
رییس اداره ثبت اسناد و املاک بابل

شناسه آگهی ۱۷۶۵9۱۲

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف

برابر آراء صادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض آقای حسین باقری به شناسنامه ۷۷۱ بشماره ملی 
۲۱۲۱۴۵3۵۶3 صادره از گرگان فرزند رمضانعلی متقاضی کلاسه پرونده ۱۴۰3۱۱۴۴۱۲۴۸۰۰۰۰3۶۱ 
در ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است. به مساحت ۷۶ متر مربع از پلاک 3۸۶۶ فرعی 
از ۱۰۷ اصلی واقع در اراضی خارج از مزرعه موقوفه محمدصادق بابا صادقیان بخش 3 حوزه ثبت ناحیه ۲ 
گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات متقاضی دارد لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله پانزده روز آگهی میشود از این رو اشخاصی که نسبت به رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره رسید 
ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم 

و گواهی از اخذ تسلیم و پس تقدیم دادخواست را به این اداره ارائه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰3/۰۵/۲۰ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰3/۰۶/۰۵ 

حجت الله تجری
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان
از طرف محمد فندرسکی

شناسه آگهی ۱۷۵9۶۶۷

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف

برابر آراء صادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض ۱- آقای حسین کرد مفید آبادی بشماره شناسنامه ۲۵ بشماره ملی 
۲۲۴99۰۸۶۲۱ صادره از کردکوی فرزند رحمن متقاضی کلاسه پرونده ۱۴۰۲۱۱۴۴۱۲۴۸۰۰۰۱۰۱۶ در 
سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است ۲- آقای شهباز خلیلی گرجی محله 
بشماره شناسنامه 3۰3۸۸ بشماره ملی ۲۱۲۰۲93۵9۷ صادره از گرگان فرزند محمدرضا متقاضی کلاسه 
پرونده ۱۴۰۲۱۱۴۴۱۲۴۸۰۰۰۱۰۱۷ در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده است به مساحت ۲۰۰.۵۸ متر مربع از پلاک شماره ۸9 اصلی واقع در اراضی خرگوش تپه بخش 3 حوزه 
ثبت ناحیه ۲ گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله پانزده روز آگهی میشود از این رو اشخاصی که نسبت به رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح 

قضائی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به این اداره ارائه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰3/۰۵/۲۰ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰3/۰۶/۰۵ 

شناسه آگهی ۱۷۶۰۷۰9

مدیرکل امور مالیاتی ایلام؛
۴۸ پــروژه عمرانــی از محل 

مالیات تأمین اعتبار شد   
مدیرکل امور مالیاتی ایــلام گفت: ۴۸ پروژه 
عمرانی استان، از محل مالیات تأمین اعتبار 

شد.
ایــلام- عزیزالــه عباس پور اظهار داشــت: 
امســال ۲ هــزارو 9۲۱ مؤدی اســتان که 
از تبصــره مــاده ۱۰۰ قانــون مالیات های 
مستقیم اســتفاده کردند، ۶3 میلیارد تومان 
 مالیات پرداختی خــود را برای این ۴۸ پروژه 

اختصاص دادند.
وی افزود: بر اساس طرح »نشــان دار کردن 
مالیات ها« کــه چهارم مرداد ماه امســال به 
صورت رســمی از طرف سازمان امور مالیاتی 
کشــور رونمایی شــد، در جریــان ارائه فرم 
»تبصره ماده ۱۰۰«، این امکان برای مؤدیان 
فراهم بود که محل هزینه کــرد مالیات های 
پرداختی خود را به پروژه های اولویت دار ملی 

و استانی تخصیص دهند.
مدیرکل امور مالیاتی استان گفت: این اقدام 
را گامی مهم در جهت شفافیت مالی و مردمی 

کردن اقتصاد است.
عباس پور تاکیــد کرد: بر اســاس این طرح، 
پروژه ها طبق ضوابط معینی توسط سازمان 
برنامه و بودجه کشــور از تمامی اســتان ها 
انتخاب و به سازمان امور مالیاتی کشور معرفی 

می شوند.
وی در پایان از مشارکت مؤدیان مالیاتی استان 
ایلام قدردانی کرد و این همکاری را نمونه ای 
موفق از تعامل دولت و مردم در جهت پیشبرد 

اهداف توسعه ای کشور دانست.

خبر

استان ها

مدیرعامــل شــرکت آب و 
فاضــلاب اســتان ایــلام با 
اشــاره به تامیــن آب پایدار 
برای اربعین حسینی در مرز 
مهران، گفت: برای مواکب نیز 

۲۰ تانکر به صورت سیار آبرسانی می کنند.
 ایلام- محمد محمدی در نشست خبری به مناسبت روز 
خبرنگار اظهار کرد: برای هوشمند سازی شبکه آب شهر 
و پایانه مرز مهران به صورت پایلوت کشوری قرارداد امضا 
شده است و در سال جاری بحث هوشمند سازی شبکه 
آب این مناطق به انجام می رســد. وی افزود: در حوزه 
اربعین، با استان های معین نیز جهت تأمین آب پایدار 
در نقاطی که احتمال می رود دچار مشکل شوند، بیست 
تانکر جهت آبرسانی به صورت سیار در نظر گرفته شده تا 
خدمات آبرسانی به مواکب در مرز مهران و سایر مناطقی 

که موکب مستقر هست آبرسانی را انجام دهند.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب ایــلام تصریح کرد: 
همچنین برای اربعین ۵۵۰ متر لوله گذاری فاضلاب و 
۶۵۰ متر لوله گذاری و یک و نیم کیلومتر خط انتقال آب 

اجرا شده است.

وی همچنین در خصوص مشکلات قطعی و افت فشار 
در مناطقی از شــهر ایلام گفت: آب شــرب شهر ایلام 
از سه منبع ســد ایلام با طول خط انتقال ۲۴ کیلومتر 
و با پوشش ۵۵ درصدی شهر، چشــمه های گل گل با 
۲۶ کیلومتر طول خط انتقــال و 3۵ درصد و همچنین 
چاه های اطراف شهر ایلام مانند ارغوان و هفت چشمه 
با ۱۰ درصد پوشش مشترکین شهر ایلام تامین می شود 
که همین طول خط انتقال، فرسودگی ایجاد شده در لوله 
له ها در طی مسیر انتقال و البته گسترش مناطق شهری 
ایلام، بهم خوردن زون بندی تعین شد، تراکم اماکن و 
رشد جمعیت شهری از عوامل شکل گیری مشکلات افت 
فشار و قطعی آب شهر ایلام می باشد که با ساخت مخازن 
جدید، مطالعه ارتقای تصفیه خانه و ساخت تصفیه خانه 
جدید، زون بندی مجدد در صدد رفع مشکل آب شهر 
ایلام هستیم. محمدی در ادامه در خصوص اقدامات این 
شرکت برای رفع مشکل و تامین آب پایدار در مناطق 
روستایی گفت: با اعتباری معادل پنج هزار میلیارد ریال 
برای پروژه های آبرسانی روستایی بخصوص در مناطقی 
مانند هلیلان، چرداول، منطقه بولی در شهرستان چوار، 
روستاهای سیروان، بدره دهلران )دشت عباس( که با 
تنش آبی مواجهه بودند اختصاص یافته و علاوه بر این 
با قرارگاه سازندگی امام حسن مجتبی ع نیز قرار دادی 

تحت عنوان جهاد آبرسانی منعقد شده که تاکنون ۷۴ 
روستا را از نعمت آب پایدار برخوردار و تامین آب پایدار 
۵۶ روستای دیگر اســتان را در دستور کار قرار دارد که 
ظرف چندماه گذشته ســال جاری تعداد آب پایدار ۶ 

روستا دیگر تامین شد.
مدیرعامل آب و فاضلاب استان ایلام اضافه کرد در حوزه 
فاضلاب اقدامات خوبی صورت گرفته و برنامه هایی برای 
آینده نیز در دســتور کار قرار داریم از جمله می توان به 
پیشرفت 9۸ درصدی فاز اول تصفیه خانه فاضلاب شهر 
ایلام اشاره کرد که ساخت این پروژه در مراحل نهایی قرار 
دارد و هم اکنون نصب تجهیزات آن در حال اجراست. و 
همچنین تصفیه خانه فاضلاب شهر شباب با ۸۰ درصد 
پیشــرفت فیزیکی به منظور جلوگیری از مخاطرات 
بهداشتی و حفظ سلامت مردم و همچنین جلوگیری از 
آلودگی آب های زیرزمینی از دیگر اقدامات آب و فاضلاب 

استان ایلام در حوزه فاضلاب است.
محمدی در ادامه گفت: پروژه آبرسانی به ملکشاهی از 
پروژه های مهم این شرکت است که در مراحل پایانی کار 
قرار دارد و با وارد مدار شدن آن، شهرهای مهر، دلگشا، 
ارکواز و روستاهای حومه تحت پوشش قرار داده شده و 

آب پایدار این مناطق تامین می شود.
وی افزود: با اقدامات شرکت آب و فاضلاب استان، آب 

پایدار بخشی از شهر ارکواز، ۶ روستا و همچنین ۴۰ واحد 
صنعتی در شهرستان ملکشاهی تامین می شود.

مدیرعامل شرکت آبفای ایلام ادامه داد: یکی از پروژه های 
اجرا شده در بحث جهاد آبرسانی اجرای خط انتقال ۶.۵ 
کیلومتر با لوله گالوانیزه ۱۰۰ میلی متر از مخزن میان 
تنگ )شهر ارکواز( به روســتاهای درگه، پل شکسته 
و طالقانی اســت این خط انتقال آب بیش از 9۵ درصد 
پیشــرفت فیزیکی دارد و فقط وجود معارض در مسیر 
مانع بهره برداری از این پروژه شده و امیدواریم با رفع این 

مشکل بتوانیم در موعد مقرر این پروژه را به پایان برسانیم. 
محمدی افزود: به جهت تقویت و تامین آب پایدار بخشی 
از شــهر ارکواز و ۴۰ واحد صنعتی این شهرستان خط 
انتقالی به طول یک هزار و ۷۰۰ متر خط انتقال با لوله پلی 

اتیلن با سایز ۱۱۰ میلیمتر اجرا شده است.
محمدی همچنین گفت: شهرستان دهلران که بعلت 
گرمای هوا دچار تنش آبی بــود، آب پایدار آن با حفر، 
تجهیز و وارد مدار شدن چاه های بره بیجه و دشت اکبر 

تامین شد.

مدیرعامل آب و فاضلاب استان ایلام خبر داد؛

 تامین آب پایدار برای اربعین حسینی در مرز مهران
استان ها

News kasbokar@gmail.com

سیلوهای گندم استان مازندران در حالی میزبان بیش از ۱۷۵ هزارتن  
گندم برای تبدیل به آرد و پخت نان در خبازی های استان می باشد که 

این رقم در سال های گذشته بی سابقه است. 
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان مازندران با بیان این مطلب اظهار 
داشت: امسال با توجه به تلاش مجموعه وزارت جهاد کشاورزی برای 
تحقق اصل خودکفایی گندم در کشور،  عملیات خرید تضمینی گندم 
توسط شرکت بازرگانی دولتی ایران با موفقیت پیگیری شد و تاکنون 
میزان خرید این محصول استراتژیک در کشور از ۱۰ میلیون تن عبور 
کرد.  عباسعلی وفائی نژاد تصریح کرد: اداره کل غله و خدمات بازرگانی 
استان مازندران در سالجاری با تامین بیش از ۲3۸ هزار تن گندم جهت 
مصرف در اســتان به رقم ۱۷۵ هزارتن ذخیره اســتراتژیک گندم در 

سیلوهای استان دست یافت.  وی افزود: تاکنون نزدیک به ۱۰3 هزار 
تن گندم مازاد بر نیاز از کشاورزان استان مازندران به صورت تضمینی 
خریداری شد و بیش از ۱۲۵ هزارتن گندم نیز از محل خرید تضمینی 
سایر استان ها وارد گردید.  وفائی نژاد با اشاره به حمل بیش از ۲۴ هزار 
تن از این گندم ها به صورت ریلی اظهار داشت: سیلوی مرکزی استان 
مازندران در شهرستان نکا با بهره گیری از ظرفیت ناوگان ریلی برای 
حمل گندم موجب تسریع در فرآیند حمل و بارگیری و همچنین کاهش 
 ترافیک جاده ای و هزینه های مربوط به حمل و تامین گندم اســتان 
گردیده است.  مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان مازندران با توجه 
به نیاز استان به تامین گندم از مبادی متنوع اعلام کرد: استان مازندران 
با توجه به مصرف غالب نان بربری نیازمند به تامین گندم با کیفیت بالا 

می باشد که به همین منظور پیگیری ها و برنامه ریزی های لازم صورت 
گرفته و  غالب گندم های ورودی به اســتان نیز تولید شده در استان 
های با کیفیت بالای گندم می باشد.  وی همچنین به تامین گندم از 
طریق بنادر استان نیز اشاره کرد و افزود: به منظور استفاده از ظرفیت 
بنادر مازندران جهت تسریع در حمل و صرفه جویی در تامین کالاهای 
اساســی و کاهش هزینه های تمام شــده برای بخش های تولیدی و 
ارتقای کیفیت محصولات تولید شــده پیگیری های خوبی از سوی 
مسئولین استان برای تحقق واردات و تامین مواد اولیه کیفی صورت 
گرفت و تا امروز نزدیک به ۱۰ هزارتن گندم با کیفیت بالا از کشورهای 
 همسایه دریای خزر وارد بندر امیرآباد و حمل به مراکز ذخیره سازی

 استان گردید.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی مازندران مطرح کرد: ذخیره استراتژیک ۱75 هزار تن گندم در سیلوهای استان مازندران 
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

حفاظت از جيب
هر چقدر هم كه به دنبال اين مساله باشيد 
كه وسايل دارای برچسب انرژی خريداری 
كنيد يا اينكه لامپ اضافه را خاموش كنيد 
و شــعله بخاری را پايين بكشيد، باز هم 
هزاران كار ريز و درشــت وجود دارد كه 
بايد رعايت كنيد تا مجبور نباشيد پشت 
باجه های واريز قبض های آب و برق و گاز 

بانک ها ناراحتی اعصاب بگيريد.
 فصل سرما است و هوا هر روز ســردتر از ديروز می شود. يكی از مهم ترين 
كارهايی كه برای جلوگيــری از مصرف بيش از اندازه انــرژی می توانيد 
بكنيد، اتخاذ تدابيری است كه مجبور نباشيد بخاری های خانه را به صورت 
شبانه روزی روشن نگه داريد. پوشيدن لباس گرم، راهكار مناسبی است؛ 
زيرا شما را به مقدار زيادی گرم نگه می دارد و از روشن كردن بخاری بی نياز 

می كند.
 همچنين بسته نگه داشتن پنجره ها و پوشاندن درزهايی كه می تواند هوای 
سرد را به خانه شما راه دهد، راهكار مناسبی برای جلوگيری ازاتلاف گرمای 
فضای خانه است. اين كار نور خورشيد را نيز به خانه شما مهمان مي كند و 
گرمايي طبيعي خانه را گرم مي كند. از طرفی لازم نيست در طول روز، همه 

بخاری های خانه را در فضاهای مجزا، روشن كنيد. 
بلكه برای كم كردن هزينه هايی كه بابت گاز می پردازيد، بهتر اســت كه 
در طول روز، همــه اعضای خانواده از گرمای ســالن خانه و از يک بخاری 
اســتفاده كنند. در حقيقت اتخاذ همين راهكار كوچک، سهم بزرگی در 
كاهش هزينه های شــما دارد كه رعايت آنها جيب شما را از خطر مرگبار 

تهی شدن می رهاند.

خود را براي مصاحبه شغلی آماده كنيم 
 بعضي از نكاتــي كه درمــورد مصاحبه 

استخدام بايد رعايت كنيد:
اول از همه در مورد مســائل کلي 

تحقيق کنيد. 
به كتابخانه برويد و اطلاعات شركت 

را استخراج كنيد.
از مراكز، فروشگاه ها يا كارخانه هاي 

شركت بازديد كنيد تا نوع كار و سازمان را در عمل ببينيد.
از اينترنت براي يافتن اطلاعات روزآمد استفاده كنيد.

با افرادي كه اطلاعاتي در خصوص شــركت دارنــد صحبت كنيد و 
نظرشان را درباره شركت جويا شويد.

 دوم، براي آمادگي پرســش هاي زير را از خود پرسيده و به آنها 
پاسخ دهيد:

 آنچه را از مسئوليت هاي شغل مورد نظر درك كرده ايد توصيف كنيد. 
چه مهارت ها و توانايي هايي داريد كه مي توانيد از عهده مسئوليت هاي 

اين شغل برآييد، آيا فرصتي براي پيشرفت وجود دارد؟  
 از حركات خود آگاه باشيد. خيلي شل و ول و همچنين خيلي خشک 

ننشينيد.
 چه روشــي را براي ارزيابي و پياده سازي ايده ها و تصميم هاي كاري 

اتخاذ مي كنيد؟ 
 خودتان باشيد و آرامش داشته باشيد و به خودتان فشار نياوريد.
 فكر مي كنيد اصلي ترين فشار كاري در چنين شغلي چه باشد؟

 چه روش يا استراتژي براي برخورد با فشارهاي كاري و زندگي اتخاذ 
مي كنيد؟ 

 چگونه با ديگر افراد حرفه اي در يک سازمان، تيم تشكيل مي دهيد؟

   مديريت راهبری
آقاي    اكبــری   به    تازگــي مديرعامل يک 

شركت    بزرگ    شده    بود.
    مديرعامل    قبلي   جلسه ای    خصوصي    با    او 
   گذاشت    و    در    آن    جلسه،    ســه    پاكت    نامه 
   دربسته    كه    شماره هاي     A   و    B    وC    روي    آنها 
   نوشته    شده    بود،    به    او    داد    و    گفت: »هر   وقت 
   با    مشكلي    مواجه    شدي    كه    نتوانستي    آن    را    

حل    كني،    يكي    از    اين    پاكت ها    را    باز    كن.« 
چند    ماه    اول    همه    چيز خوب    پيش    مي رفت    تا    اينكه    ميزان    فروش    شركت 
   كاهش    يافت    و    آقاي    اكبری    بد   جور    به    دردسر    افتاده    بود.    در    نااميدي    كامل،    
به    ياد    پاكت   نامه ها    افتاد.    سراغ    گاوصندوق    رفت    و    نامه    A    را    باز    كرد.    كاغذي 
   در    پاكت    بود    كه    روي    آن    نوشته    شــده    بود:    »همه    تقصير    را    به    گردن    مدير 

عامل    قبلي    بينداز!«
آقاي    اكبری    نشســتی خبري    با    حضور    ســهام داران    برگــزار    كرد    و    همه 
   مشكلات    فعلي    شركت    را    ناشي    از    سوء    مديريت    مدير عامل    قبلي    اعلام    كرد.    
اين    نشست    در    رسانه ها    بازتاب    مثبتي    داشت    و    باعث    شد    كه    ميزان    فروش 

   افزايش    يابد    و    اين    مشكل    پشت    سر    گذاشته    شد.
يک    سال    بعد،    شركت    دوباره    با    مشكلات    توليد    توأم    با    كاهش    فروش    مواجه 
   شد.    آقای    اكبری    با    تجربه    خوشايندي    كه    از    پاكت    اول    داشت،    بي   درنگ    سراغ    

پاكت    دوم    رفت.    پيغام    اين    بود: »تغيير    ساختار    بده!«
آقاي    اكبری    به   سرعت    طرحي    براي    تغيير    ساختار    اجرا   كرد    و    باعث    شد    كه 
   مشكلات    فروكش    كند.    بعد    از    چند    ماه    شركت    دوباره    با    مشكلات    روبه رو    شد.    

آقاي    اكبری    به    دفتر    خود    رفت    و    پاكت    سوم    را    باز    كرد.   
پيغام    اين    بود:    »سه   پاكت   نامه   آماده   كن   و   به   مدير   بعدی   بده!«

قلك خانواده

فنون مصاحبه

داستانک

برای به واقعيت در آوردن ايده هايتان 
هزاران راه وجود دارد اما لازمه تک 
تک اين راه ها خلاقيت و ابتکار است. 
تجاری سازی ايده ها از دير باز دغدغه 
کارآفرينان و صاحبــان ايده بوده 
است. استارت آپ ويکند راهی است 
برای زمينی کردن ايده هايی که در 

آسمان سير می  کنند.

شيرينی برای همه
اســتارت آپ ويکند بــرای همه 
شيرين اســت. شــايد برای تيم 
برنده شيرين تر باشــد، اما فرصت 
تجربه کردن و راه اندازی يک کسب و 
کار در محيطی آموزشی،  برای تمامی 
شرکت کنندگان شيرين است. در 
استارت آپ ويکند مهم نيست که 
شما برنده باشيد. چون يک مسابقه 
نيست. در استارت آپ ويکند مهم 
است که شــما بتوانيد توانايی های 
تجاری خود را بالا برده و در محيطی 
کاملا امن،  بدون ريسک،  ايده خود 

را به واقعيت تبديل کنيد.

ســرمايه گذاران آينده در کنار 
شما

دومين رويداد استارت آپ ويکند 
هم با توجه به حضور شــرکت های 
سرمايه گذاری و ســرمايه گذاران 

شخصی که از ايران و خارج از ايران 
برای اين مراسم به تهران آمده بودند،  
نشــان از توجه و اهميت اين حوزه 

برای سرمايه گذاران دارد. 

آينده کسب و کارهای اينترنتی
بسياری تصور می کنند که استارت 
آپ ويکند آخر راه است! اما اينگونه 
نيست. استارت آپ ويکند را می توان 

اولين پله راه اندازی کسب 
و کار اينترنتــی ناميد. 
شــرکت کنندگان بــا 
انبوهی از دانش فنی و 
تجاری به اســتارت آپ 
ويکند وارد می شوند، 
تجربه کسب می کنند 

ارتباط هــای  و 
ارزشــمندی پيدا 

می کنند.
 شــرکت کنندگان 
آپ  اســتارت  در 

وليه  ا ويکند اصول 
تبديل ايــده به 

کسب و کار را 
ند  ز مو می آ

امــا آيا 
قعا  ا و

با 

۵۴ ســاعت می توان يک شرکت 
بزرگ در حوزه فناوری اطلاعات و 
اينترنت راه اندازی کرد؟ پاسخ به اين 

سوال قطعا منفی است.
اما اســتارت آپ ويکند شروع 
راهی است که برای رسيدن 
بــه ايده هــا و آرزوهای 
کارآفرينان جوان می تواند 
مســير را به درســتی 
برايشان روشن کند. به 
تجربيات آنهــا اضافه 
کرده و ايــن افراد را 
وارد دنيــای جدی 
کسب و کار می کند. 
همان طــور که در 
بالا اشاره کرديم، 
خروجی تيم ها در 
استارت  پايان 
آپ ويکنــد 
به شــدت 
ه  شکنند

است. 

شرکت های سرمايه گذاری معمولا 
روی تيم هــا در اين بــازه زمانی 
ســرمايه گذاری نمی کننــد. اما 
فراموش نکنيد که در روز اختتاميه 
کســی که در کنار شــما نشسته 
احتمال دارد يکی از سرمايه گذاران 
فنــاوری حــوزه  در   بــزرگ 

 اطلاعات باشد. 

بعد از استارت آپ ويکند
به جرات می توان گفــت که بعد از 
استارت آپ ويکند همه چيز در دست 
شماست. شما می توانيد ۵۴ساعت 
را به خوبی سپری کنيد و با خوشی 
و شادی و نشاط اين ۵۴ ساعت را تا 

سال ها فراموش نکنيد. 
همچنين می توانيد بــا کلی تجربه 
و با ايده ای جديد در اســتارت آپ 
ويکند بعدی شرکت کنيد. از طرفی 
می توانيد پس از استارت آپ ويکند 
با سرعت و جديت بيشتری روی ايده 
خود کار کنيد و سعی کنيد تيمی که 
از استارت آپ ويکند بيرون آمده را 
حفظ کنيد و بر روی طرح خود کار 
کنيد تا آن را به محصول واقعی تبديل 
کرده و وارد بازار کنيد و در آينده نه 
چندان دور در انتظار سرمايه گذارانی 
باشــيد که در روز ارائــه تيم ها در 
استارت آپ ويکند، شاهد ارايه شما 
بودند و از طرح و ايده شما خوششان 
آمده بود و منتظر روزی بودند که تيم 
شما شرايط لازم برای جذب سرمايه 

را پذيرا باشد. 

استارت آپ ويكند از ايده تا كسب و كار

براي به واقعيت درآوردن ايده ها گاهی به آينده نگاه کن

كار از راه دور چيست؟
كارآفريني

صادركنندگان متعدد چك 
افراد متعددي ممكن است يک برگ چک را  امضا  
كنند. صادركننده چک، امكان دارد يک نفر باشد 
يا چند نفر، كه يک چک را مشــتركا صادر كنند. 
ظهرنويس چک يا دارنده قبلی، چک را با امضا  در 
ظهر آن به فرد ديگري منتقل مي كند. همچنين 
ممكن اســت فردي به عنوان ضامن صادركننده 
يا هريک از ظهرنويسان)منتقل كنندگان( چک، 
پرداخت چک را تضمين و بــه اين عنوان چک را 
امضا كند. به طور معمــول، دارنده چک مي تواند 
براي دريافت مبلغ چک به هريک از صادركنندگان 
يا  ظهرنويسان چک براي كليه مبلغ چک مراجعه 
كند و مي تواند همه آنها را طرف دعوي قرار دهد 
البته مسئوليت ضامن، به ميزان مسئوليت فردي 
كه از وي ضمانت صورت گرفته است، مي باشد و 
به بيان ديگر مسئوليت ضامن، مسئوليتي تبعي 
است. حدود مسئوليت صادركننده چک طبيعتا 
از ساير افراد مسئول در پرداخت چک بيشتر است 
و ســاير افراد در نهايت مي توانند به صادركننده 
مراجعه كنند. نكته قابل توجه در مورد مسئوليت 
صادركنندگان چک است. هنگامي كه يک حساب 
توسط دو نفر يا بيشتر افتتاح مي شود، اعتبار چک 
صادر شده منوط به امضاي همه دارندگان حساب 
ذيل چک است. در اين حالت برخلاف حالت هاي 
قبل مسئوليت صادركنندگان تضامني نيست، 
يعني دارنده چک بــراي مطالبه تمام طلب خود 
بايد به همه صادركنندگان مراجعه كند و با فرض 
وجود دو صادركننده، دارنده چک نيمي از طلب 
خود را از يكي از صادركنندگان و نيم ديگر آن را 
از صادركننده ديگر مي تواند مطالبه كند. به همين 
دليل به دريافت كنندگان چنين چک هايي توصيه 
مي شود كه در چنين حالتي، امضاي حداقل يكي از 
صادركنندگان را كه از لحاظ مالي توانمندتر است به 
عنوان ضامن پشت چک دريافت كنند، تا در صورتي 
كه يكي از صادركنندگان داراي توانايي مالي نباشد، 
دارنده بتواند طلب خود را از صادركننده ديگر كه 
ضامن صادركننده معسر است، دريافت كند. البته 
اين توضيح لازم اســت كه در برخي از حساب ها، 
صدور چک با وجود اينكه چند صاحب حســاب 
وجود دارد، با يک امضا  كفايت مي كند و در واقع 
فردي كه صلاحيت يک امضا  را دارد به نمايندگي از 

صاحب حساب ديگر امضا  مي كند.

حقوق كسب و كار راهکار

در مسائل كاری ، تاثير گذاری در اولـيـــن قـــرار 
مـلاقـات بـرای همكاری سودمند و بادوام ضروری 
است. جذابيت و خوشــايند بودن در اولين برخورد، 

چند قانون اصولی دارد كه آنها را مرور خواهيم كرد. 

 1-  خوش پوش باشيد: برای تاثير گذاری، بايد 
بر لباس پوشيدن تان دقت ويژه داشته باشيد. هر روز 
لباس ها را با تناسب محلی كه مي رويد و افرادی كه با 
آنها ملاقات داريد انتخاب كنيد. حفظ تميزی و مرتب 

بودن لباس، كليدی محسوب مي شود. 

2-  واضح صحبت کنيد:تا جای ممكن كامل 
و مشــخص حــرف بزنيد. ملاقــات با فــردی كه 
حرف هايش را نفهميد، برای شما هم غيرقابل تحمل 

خواهد بود! آهنگ صدايتان ملايم ولی قابل فهم باشد. 
از صحبت كردن به زبان عاميانه پرهيز كنيد. كلمات را 

درست تلفظ كنيد.

3-  مکررا اسم طرف مقابل را به کار ببريد:  
اگر دقت كرده باشــيد، اگر در مكالمات مكررا اسم 
خودتان را از دهان ديگری بشنويد، احساس صميميت 
بيشتری مي كنيد. اين حركت نشان مي دهد كه شما 
از اولين برخــورد نيز چنان به طــرف مقابل توجه 

داشته ايد، كه اسمش را به خاطر سپرده ايد.

۴-  کمي  شوخی بد نيست:  يک شوخ طبعی 
مناسب، در صورتی كه واضح باشد، از سنگينی فضا 

كاسته و از شما شخصيت جذاب تری ارائه مي دهد.

 ۵-  شنونده خوبی باشيد: در هنگام گفت وگو 
با كسی، گاها سرتان را به علامت تاييد تكان داده يا از 
جمله »مي فهمم، درست است يا...« استفاده كنيد. هم 
چنين مي توانيد از محتوای حرف های طرف مقابل، 
سوالی طرح كرده و بپرسيد تا مطمئن شود شما خوب 

گوش مي دهيد.   

6-     بگذاريد طــرف مقابل تان مرکز 
توجه باشد : تنها در مورد خودتان صحبت نكنيد، 
از طرف تــان بخواهيد كه در مورد خود بيشــتر 
صحبت كند. به اين ترتيب او متوجه خواهد شد  
كه هم به او توجه داريد و هم مطالب بيشتری در 
مورد او خواهيــد فهميد كه شــايد در آينده به 

دردتان بخورد. 

در اولین برخورد کاری موثر ظاهر شوید

كار از راه دور هنگامــي بــه وقــوع مي پيوندد كه 
تكنولوژي و اصول اطلاعــات و ارتباطات، زمينه و 
فضايي را فراهم آورند كه كار يا فعاليت از فاصله دور 
و مكاني به غير از مكان اصلی مورد نظر كه به صورت 
معمول كار در آنجا صورت مي گيرد، انجام بگيرد.  

كار از راه دور شامل موارد زير مي  شود: 
•        كار از خانه؛ هنگامي كه كارمند يا پيمانكار در عوض 
رفت و آمد به محل مورد نظر كارفرما يا مشتري در خانه 

كار و وظيفه مورد نظر خود را انجام مي دهد. 
•        كار از راه دور به واســطه تلفن همراه؛ هنگامي كه 

نيروهاي اجرايي ، خدمات و كارشناسان با استفاده از اصول 
اطلاعات و ارتباطات قادر خواهند بود وقت بيشتري براي 
مشتريان صرف كرده و يک سري از خدمات و قابليت ها را 
كه سابقا نياز به محل ثابت و مراجعه به شركت يا سازمان 

داشته اند را »در مسير« به مشتريان ارايه كنند. 

•        مراكز محلي تسهيلات خاص و ويژه اي به افرادي 
ارايه مي دهند معمولا تمايلي به كار از راه دور  )مثلا از 
خانه( ندارند، اما از طــرف ديگر خواهان صرفه جويي 
در هزينه و وقت و اجتنــاب از زحمت ارتباط و رفت و 

آمد هستند.


